
 Úvodník                                             leden  2024        

Kdo jsme                                                       
 Ichthys LitomŊŚice, je svobodnĨm evangelik§ln²m spoleļenstv²m, kter® 

uzn§v§ P²sma Star®ho i Nov®ho z§kona jako Bohem urļenĨ z§klad sv® v²ry a ģivo-

ta, vŊŚ² v Jeģ²ġe Krista jako Boģ²ho Syna a sv®ho Spasitele, a pŚij²maj² Ducha svat®-

ho jako Kristova pŚ²tomn®ho z§stupce na zemi. Ichthys je svobodnĨm spoleļen-

stv²m, kter® mŢģe navġt²vit kaģdĨ bez rozd²lu barvy pleti, spoleļensk®ho postaven² 

a slyġet srozumiteln® biblick® poselstv² pro dneġn² dobu. 

            Kristus povŊŚil sv® n§sledovn²ky, aby ġli ke vġem n§rodŢm, z²sk§vali mu 

uļedn²ky, kŚtili je ve jm®no Otce i Syna i Ducha svat®ho a uļili je, aby zachov§vali 

vġechno, co jim pŚik§zal. Jinde Ś²k§: ĂMilujte.ñ Naġe v²ra, nechŠ se uplatŔuje l§skou 

k bliģn²mu. Proto zakl§d§me a budujeme spoleļenstv² kŚesŠanŢ, jejichģ ģivotn² styl 

ukazuje na Toho, v koho uvŊŚili a oslavili tak Jeho jm®no.  

Ļesko patŚ² n§m a naġim dŊtem. 

C²le spoleļenstv²: 

Ʒ Boģ² kr§lovstv²  

na zemi  
 

Ʒ st§l§ evangelizace mŊs-

ta a okol²             

     

Ʒ z²sk§v§n² n§sledovn²kŢ 

Jeģ²ġe Krista           

             

Ʒ podpora misie 

 

Ʒ pln®, pravideln®  a dob-

rovoln® des§tky    

                                      

Ʒ soci§ln² ļinnost 

 

Ʒ rŢst sboru a dom§c²ch 

skupin                                   

 

Ʒ spolupr§ce s jihokorej-

skĨmi kŚesŠany 

 

Ʒ pravidelnĨ modlitebn² 

ģivot kŚesŠanŢ                        

 

Ʒ duchovn² moc pro Kris-

tovu c²rkev         

                    

Ʒ aktivn² sluģba 

 

Ʒ samofinancov§n² 

 

Ʒ zakl§d§n² novĨch sborŢ 

 

Ʒ z²sk§n² vlastn² budovy  

 

 

DĵĩĈn 

 Kdo v ¼krytu Nejvyġġ²ho bydl², 

pŚeļk§ noc ve st²nu Vġemocn®ho. ř²-

k§m o Hospodinu: "M® ¼toļiġtŊ, m§ 

pevn§ tvrz je mŢj BŢh, v nŊjģ douf§m." 

Vysvobod² tŊ z osidla lovce, ze zhoub-

n®ho moru. (Ģ  91,1-3) 

 

 N§dhern® slovo zasl²ben² pro 

ty, kteŚ² se rozhodli pŚebĨvat v ¼krytu, 

j²mģ je s§m ģivĨ vŊļnĨ Hospodin. 

Ano, vġe, co d§le ļteme v n§sleduj²-

c²ch verġ²ch vyplĨv§ z verġe prvn²-

ho .... Ăkdo v ¼krytuñ. Je-li n§m Hospo-

din ¼toļiġtŊm, pak m§me mnoho dŢvo-

dŢ k radosti, ke zpŊvu, k dŊkov§n²... 

 J§ vġak budu zp²vat o tv® s²le, 

nad tvĨm milosrdenstv²m hned zr§na 

budu plesat. VģdyŠ ses mi stal nedobyt-

nĨm hradem, ¼toļiġtŊm v den souģen² 

m®ho. (Ģ 59,17) 

 V dneġn²m svŊtŊ zvl§ġtŊ, kaģdĨ 

ļlovŊk potŚebuje nŊjak® kryt® z§zem², 

bezpeļ², kde pŚeļk§ nepŚ²zeŔ okolnos-

t². Ve stejn®m ģalmu m§me opŊt pŚipo-

m²nku: Ăm§ġ-liñ. Jednoduġe, nen² to 

automatick®. Je tŚeba se proto rozhod-

nou, kde bude m® ¼toļiġtŊ, kde bude 

mŢj domov. 

 M§ġ-li ¼toļiġtŊ v Hospodinu, u 

Nejvyġġ²ho svŢj domov, nestane se ti 

nic zl®ho, pohroma se k tv®mu stanu 

nepŚibl²ģ². (Ģ 91,9-10) 

 Tento ģalm nen² pouze nŊjakou 

informac², ale je i ģalmistovĨm svŊdec-

tv²m. Takov® mŢģeme m²t i my, i ty. 

 Okuste a uzŚ²te, ģe Hospodin je 

dobrĨ. Blaze muģi, kterĨ se ut²k§ k nŊ-

mu. (Ģ 34,9) 

 S§m ģivĨ BŢh vyb²z², aby to s 

N²m lid® zkusili. Je to jen a jedinŊ na 

ļlovŊku, jak se rozhoduje. PŚed dlou-

hou dobou jsem se tak® rozhodl a pŚe-

svŊdļil jsem se, ģe Hospodin JE ke 

mnŊ dobrĨ. 

 NŊkteŚ² lid® ļtou horoskopy, 

studuj² Nostradama ļi jin® pŚedpovŊdi 

budoucnosti. Proļ? Protoģe chtŊj² vŊ-

dŊt, co pŚijde a jak by se pŚed t²m vġ²m 

zabezpeļili, zajistili, aby to pŚeļkali. 

Ne tak my, my pŚece nemus²me. My 

uģ pŚece v²me, jak§ rozhodnut² jsou 

spr§vn§, ģivotod§rn§ a poģehnan§. Mi-

l² sourozenci ... 

 é Jestliģe se v§m zd§, ģe slou-

ģit Hospodinu je zl®, vyvolte si dnes, 

komu chcete slouģit: zda boģstvŢm, 

kterĨm slouģili vaġi otcov®, kdyģ byli 

za Śekou Eufratem, nebo boģstvŢm 

EmorejcŢ, v jejichģ zemi s²dl²te. J§ a 

mŢj dŢm budeme slouģit Hospodinu. 

(Joz 24,15) 

 Modl²m se za n§s, abychom i v 

tomto Ănov®mñ roce, volili Hospodina. 

M® rozhodnut² vġak je, ģe j§ a mŢj 

dŢm budeme slouģit Hospodinu.  

 Boģ²mu lidu v LitomŊŚic²ch, 

vŊrnĨm sestr§m a bratŚ²m v Kristu: 

Milost v§m a Boģ² pokoj. 

                              

                          Pavel Kalous, pastor 



NedŘln² k§z§n² 

VzpomeŔme na Lotovu ģenu 
Pavel Kalous, 29.10.2023 

 

Kdyģ vzeġla jitŚenka, nutili 

poslov® Lota: ĂIhned vezmi svou ģenu 

a obŊ dcery, kter® tu m§ġ, abys pro 

nepravost mŊsta nezahynul.ñ Ale on 

v§hal. Ti muģi ho tedy uchopili za 

ruku, i jeho ģenu a obŊ dcery ï to 

shov²vavost Hospodinova byla s n²m 

ï, vyvedli ho a dovolili mu odpoļi-

nout aģ za mŊstem. Kdyģ je Hospodin 

vyv§dŊl ven, Śekl: ĂUteļ, jde ti o ģi-

vot. Neohl²ģej se zpŊt a v cel®m tomto 

okrsku se nezastavuj. Uteļ na horu, 

abys nezahynul.ñ... Lotova ģena ġla 

vzadu, ohl®dla se a promŊnila se v 

solnĨ sloup (Gen 19,15-17.26).  

Jako bylo za dnŢ No®, tak 

bude i za dnŢ Syna ļlovŊka: Jedli, 

pili, ģenili se a vd§valy aģ do dne, kdy 

No® veġel do kor§bu a pŚiġla potopa 

a zahubila vġechny. StejnŊ tak bylo za 

dnŢ LotovĨch: Jedli, pili, kupovali, 

prod§vali, s§zeli a stavŊli; v ten den, 

kdy Lot vyġel ze Sodomy, spustil se 

oheŔ a s²ra z nebe a zahubil vġechny. 

Pr§vŊ tak bude v den, kdy se zjev² Syn 

ļlovŊka. Kdo bude v onen den na 

stŚeġe, ale vŊci bude m²t v domŊ, aŠ 

nesestupuje, aby si je vzal; a stejnŊ 

tak kdo bude na poli, aŠ se nevrac² 

zpŊt. 

VzpomeŔte si na Lotovu ģenu! 

Kdo by usiloval svŢj ģivot zachovat, 

ztrat² jej, a kdo jej ztrat², zachov§ jej 

(L 17,27-33). 

P§n Jeģ²ġ tu mluv² o sv®m 

zjeven². Lid® si ļasto mysl², ģe to 

skuteļnŊ znamen§, ģe Jeģ²ġ se zjev² 

fyzickĨm zpŢsobem. Jenģe fyzickĨ 

pŚ²chod Jeģ²ġe Krista, jak o tom Bible 

mluv², je nŊco jin®ho.  

Za dnŢ No®ho, aļkoliv pŚiġla 

potopa, tak konec svŊta nebyl. Bylo 

to vyŚeġen² zla na nŊjak®m dan®m 

m²stŊ. StejnŊ tak i v pŚ²padŊ Lotovy 

ģeny se to netĨkalo konce svŊta. NŊ-

kteŚ² lid® za vġ²m hned vid² konec 

svŊta. A nŊkdy se na tom pod²l² i c²r-

kev. Maj² to za takovou teologickou 

modlu.  

Tento text v z§sadŊ vŢbec 

nen² o konci svŊta. Tento text je o 

tom, ģe ļlovŊk m§ bĨt kdykoliv pŚi-

praven na to, ģe mŢģe i zemŚ²t. Ad-

vent znamen§ oļek§v§n².  My  m§me 

ģ²t ve st§l®m oļek§v§n² Jeģ²ġe Krista, 

nejen mŊs²c pŚed V§nocemi. Norm§l-

n²ho kŚesŠana by konec svŊta ani smrt 

nemŊla zastihnout nepŚipraven®ho. 

TŊġ²me se do nebe, ale neposp²ch§me 

tam, protoģe m§me tady nŊjak® ¼koly 

a povol§n².  

LOT - AbrahamŢv synovec - 

vyġel spolu s Abrahamem.  

O Lotovi jsem mluvil v k§z§-

n² na t®ma: Jak je dŢleģit® se nenechat 

okr§st a vz²t si zp§tky to, co n§m v 

Kristu Jeģ²ġi n§leģ². Tehdy koalice 

nŊkolika kr§lŢ za¼toļila na sodomsk® 

a gomorsk® a zv²tŊzili. KromŊ koŚisti 

si odvlekli tak® Lota s celou jeho rodi-

nou a veġkerĨm majetkem aģ za Da-

maġek (cca 400 km). Kdyģ se to do-

zvŊdŊl Abraham, se svĨmi asi 300 

muģi se vydal proti obrovsk® pŚesile 

Lota osvobodit. Zv²tŊzili a vzali si 

zpŊt celou Lotovu rodinu i se vġemi 

kradenĨmi vŊcmi.  Byl to obrovskĨ 

z§zrak, lidsky by nemŊli ġanci. 

Byl velikĨ rozd²l mezi Lotem 

a Abrahamem, pŚestoģe oba byli vŊŚ²-

c². Abram (pozdŊji Abraham), ģil z 

Boģ²ho slova. Kdyģ mu P§n BŢh nŊco 

Śekl, on vstal a ġel a udŊlal to. Podob-

nŊ jednal i Noe: Noe udŊlal vġechno 

pŚesnŊ tak, jak mu BŢh pŚik§zal (Gn 

6,22). Pro Noeho to znamenalo z§-

chranu cel® jeho rodiny.  

Abraham pŚin§ġel ¼ģasn® svŊ-

dectv² Lotovi. Oba byli poģehnan², 

zaļali hodnŊ prosperovat, mŊli hodnŊ 

skotu a majetku a jejich pastĨŚi se za-

ļali mezi sebou vadit kvŢli nap§jen² 

zv²Śat. Abraham byl velice moudrĨ 

ļlovŊk a udŊlat takovĨ velkorysĨ n§-

vrh:  Tu Śekl Abram Lotovi: ĂAŠ 

nejsou rozepŚe mezi mnou a tebou a 

mezi pastĨŚi mĨmi a tvĨmi, vģdyŠ jsme 

muģi bratŚi. Zdalipak nen² pŚed tebou 

cel§ zemŊ? OddŊl se pros²m ode mne. 

D§ġ-li se nalevo, j§ se d§m napravo. 

D§ġ-li se ty napravo, j§ se d§m nale-

vo.ñ (Gn 13,8-9). On vŊdŊl, ģe se o 

nŊj BŢh postar§ i na pouġti a bude m²t 

studnu a prosperovat.  MŊl naprostou 

dŢvŊru v Hospodina, takovou dŊt-

skou v²ru. 
Jak zareagoval Lot?  

Lot se rozhl®dl a spatŚil celĨ 

okrsek Jord§nu smŊrem k S·aru, ģe je 

celĨ zavlaģov§n, ģe je jako zahrada 

Hospodinova, jako zemŊ egyptsk§. To 

bylo pŚedt²m, neģ Hospodin zniļil 

Sodomu a Gomoru. Proto si Lot vy-

bral celĨ okrsek Jord§nu a odt§hl 

na vĨchod. Tak se od sebe oddŊlili. 

Abram se usadil v zemi kenaansk® a 

Lot se usadil v mŊstech toho okrsku 

a stanoval aģ u Sodomy (Gn 13,10-

12).  

UdŊlal rozhodnut² teprve, 

kdyģ si vġechno dobŚe prohl®dl.  

I Śekl Hospodin Abramovi: 

ĂOdejdi ze sv® zemŊ, ze sv®ho rodiġ-

tŊ a z domu sv®ho otce do zemŊ, kte-

rou ti uk§ģu. Uļin²m tŊ velkĨm n§ro-

dem, poģehn§m tŊ, velk® uļin²m tv® 

jm®no. StaŔ se poģehn§n²m! Poģeh-

n§m tŊm, kdo ģehnaj² tobŊ, prokleji 

ty, kdo ti zloŚeļ². V tobŊ dojdou po-

ģehn§n² veġker® ļeledi zemŊ.ñ A 

Abram se vydal na cestu, jak mu 

Hospodin pŚik§zal. Ġel s n²m tak® 

Lot. Abramovi bylo sedmdes§t pŊt 

let, kdyģ odeġel z Ch§ranu (Gn 12,1-

4). Abram mŊl JEN Boģ² slovo ve 

sv®m srdci. Jak prostŊ a jednoduġe 

mu uvŊŚil, tak vstal a ġel. NemŊl 

ģ§dnou jistinu, spr§vn® kontakty, 

zlatou kreditku. Kdyby jen uvŊŚil a 

sedŊl na m²stŊ, ale on uvŊŚil a ġel. 

V²me, ģe v²ra bez skutkŢ je mrtv§.  

Lot ġel tam, kde si myslel, 

ģe to pro nŊj bude vĨhodn®.  V tom 

je propastnĨ rozd²l mezi Abraha-

mem a Lotem. Oba by odpovŊdŊli, 

ģe vŊŚ². Lotova v²ra byla v²ra ALE. 

On ve skuteļnosti nedŢvŊŚoval. 

Kdyģ dŢvŊŚujeme, jdeme podobnŊ 

jako Abraham.  

Tak se stalo, ģe Lot pobĨval 

pobl²ģ Sodomy, o n²ģ Bible Ś²k§: 

Sodomġt² muģi vġak byli pŚed Hos-

podinem velice zl² a hŚ²ġn² (Cn 

13,13). Lot vŊdŊl, jac² jsou, proto: I 

pŚiġli ti dva poslov® veļer do Sodo-

my. Lot sedŊl v sodomsk® br§nŊ. 

Kdyģ je spatŚil, povstal jim vstŚ²c, 

sklonil se tv§Ś² k zemi a Śekl: 

ĂSnaģnŊ pros²m, moji p§ni, uchylte 

se do domu sv®ho sluģebn²ka. PŚe-

nocujte, umyjte si nohy a za ļasn®ho 

jitra pŢjdete svou cestou.ñ OdvŊtili: 

ĂNikoli, pŚenocujeme na tomto pro-

stranstv².ñ (Gn 19, 1-3).  

Byli to Boģ² poslov®, kteŚ² 

mŊli za ¼kol odv®st Lota do bezpeļ². 

Tady vid²me, ģe BŢh byl k Lotovi 

milosrdnĨ,  nejednal  s  n²m   podle  



toho, jak na tom byl duchovnŊ a kde 

si zvolil bydlet.   

Sodomġt² muģi se zaļali do 

Lotova domu dobĨvat: Volali na Lo-

ta a Śekli mu: ĂKde m§ġ ty muģe, 

kteŚ² k tobŊ t®to noci pŚiġli? VyveŅ 

n§m je, abychom je poznali!ñ (Gn 

19,5). 

ñPoznali" = hebrejsky YA-

DAT znamen§ poznat intimnŊ. Tady 

se jednalo o muģskou prostituci, bŊģ-

nou v kenaansk® oblasti. Lot vŊdŊl, 

ģe jsou to Boģ² muģov®, proto je 

chr§nil a pro n§s nepochopitelnŊ, 

nab²zel jim sv® dvŊ dcery. Vtom ti 

muģi vlastn²ma rukama vt§hli Lota k 

sobŊ do domu a zavŚeli dveŚe. Ale 

muģe, kteŚ² byli u vchodu do domu, 

mal® i velk®, ranili slepotou, takģe 

nebyli schopni nal®zt vchod (Gn 

19,10-11).  

To musela bĨt pro nŊ velk§ 

vĨstraha. Nicm®nŊ to nevedlo so-

domsk® k pok§n². Takov§ byla zvrh-

lost Sodomy. Tu Śekli ti muģi Lotovi: 

ĂM§ġ-li zde jeġtŊ nŊkoho, zetŊ, syny, 

dcery, vġechny, kteŚ² v tomto mŊstŊ 

patŚ² k tobŊ, vyveŅ je z tohoto m²sta. 

My pŚin§ġ²me tomuto m²stu zk§zu, 

protoģe kŚik z nŊho je pŚed Hospodi-

nem tak velkĨ, ģe n§s Hospodin po-

slal, abychom je zniļili.ñ (Gn 19,12-

13). 

VraŠme se k ¼vodn²m ver-

ġŢm. Ļteme, ģe poslov® nutili Lota, 

aby s rodinou opustil svŢj dŢm. Ono 

se mu moc nechtŊlo, protoģe mŊl 

velkĨ majetek. BŢh d§v§ sv® poģeh-

n§n² kaģd®mu, spravedliv®mu i ne-

spravedliv®mu. Ot§zka je, jestli ten 

ļlovŊk k tomu pŚistupuje s pokorou a 

v§ģ² si toho, protoģe vġechno m§me 

z Boģ² milosti a jsme z§visl² na Boģ² 

milosti. Chvalme a dŊkujme P§nu.  

Lot a jeho ģena potŚebovali 

m²t sv® poģehn§n² zajiġtŊn® a byli na 

nŊm z§visl². PŚesto je BŢh doslova 

vyvedl za ruku, aby jim zachr§nil 

ģivot. Vid²te, kam aģ je ochotnĨ j²t. 

Jsme pod Boģ²m poģehn§n²m a od-

puġtŊn²m. Nejedn§ s n§mi podle na-

ġich nepravost².  

Lot se nauļil vŊŚit jen for-

m§lnŊ. Z dneġn²ho pohledu to zna-

men§ chodit jen do kostela. O V§no-

c²ch budou zase kostely pln®. V Bibli 

vid²me, ģe BŢh nehraje na form§ln² 

v²ru. ĻlovŊka mŢģeme oklamat, ale 

P§na  Boha  ne.  Vid²me  tu  Boģ²  

to ġpatnĨm a zvrhlĨm zpŢsobem. Ne-

ļekaly na Boģ² milost a na Boģ² jed-

n§n².  

BratŚe a sestro, nic z toho 

nepotŚebujeġ! BŢh od tebe oļek§v§, 

ģe pŢjdeġ v dŢvŊŚe. A to se z dneġn² 

c²rkve vytr§c². MŊj tu prostou dŢvŊru. 

 

Z§vŊr: 

 

1/ Budiģ n§m povzbuzen²m 

Abraham. ř²k§ se mu otec v²ry, ve 

smyslu dŢvŊry. On se spolehl na Boģ² 

slovo a ġel.  

2/ Aģ k tobŊ BŢh bude mlu-

vit, vstaŔ a bŊģ. NepotŚebujeġ tis²ce 

informac². 

3/ Budeme lidem v²ry? Jsme 

Abrahamovy dŊti skrze v²ru v Jeģ²ġe 

Krista.  

 

Dva domy, dva z§klady 
Pavel Kalous, 05.11.2023 

 

A tak kaģdĨ, kdo slyġ² tato m§ 

slova a pln² je (ĻINĉ, CSP), bude po-

doben rozv§ģn®mu muģi, kterĨ posta-

vil svŢj dŢm na sk§le. Tu spadl pŚ²val, 

pŚihnaly se vody, zvedla se vichŚice, a 

vrhly se na ten dŢm; ale nespadl, ne-

boŠ mŊl z§klady na sk§le. Ale kaģdĨ, 

kdo slyġ² tato m§ slova a nepln² je, 

bude podoben muģi bl§zniv®mu, kterĨ 

postavil svŢj dŢm na p²sku. A spadl 

pŚ²val, pŚihnaly se vody, zvedla se 

vichŚice, a oboŚily se na ten dŢm; a 

padl, a jeho p§d byl velikĨ." Kdyģ 

Jeģ²ġ dokonļil tato slova, z§stupy ģas-

ly nad jeho uļen²m;(Mt 7,24-28). 

Tento text je ¼ģasnĨ v tom, ģe 

Jeģ²ġ Ś²k§ dopŚedu, jak nŊļemu pŚede-

j²t. 

V Izraeli je jen na velice ma-

l®m prostoru p²sek. Na vŊtġinŊ m²st je 

pouġŠ jin§ neģ v EgyptŊ na SahaŚe.  

PŢda je tam tvrd§, vyprahl§. Jsou tam 

jin® z§plavy neģ u n§s. V Izraeli je 

jen jedna Śeka a tou je Jord§n. Kdyģ v 

Izraeli zaļne prġet, tak ta tvrd§ kame-

nit§ pŢda ġpatnŊ pŚij²m§ vodu a je to 

doslova pŚ²val, kterĨ se val² z kopcŢ a 

hor plnĨ bahna a kamen².  

PŚedch§zej²c² verġe: 

Ne kaģdĨ, kdo mi Ś²k§ `Pane, 

PaneË, vejde do kr§lovstv² nebesk®ho; 

ale ten, kdo ļin² vŢli m®ho Otce v 

nebes²ch. Mnoz² mi Śeknou v onen 

den: `Pane, Pane, coģ jsme ve tv®m 

jm®nu neprorokovali a ve tv®m jm®nu 

shov²vavost: ĂUteļ, jde ti o ģivot. 

Neohl²ģej se zpŊt, .... Z nebe se zaļal 

ozĨvat rachot, to byl soud nad Sodo-

mou a Gomorou. Lotova ģena ġla vza-

du, ohl®dla se a promŊnila se v solnĨ 

sloup (v.26). VģdyŠ ona se chtŊla jen 

pod²vat, co se dŊje! Nejen, ģe o 

vġechno pŚiġli, ale ona sama pŚiġla o 

ģivot.   

P§n Jeģ²ġ Ś²k§: òmus²te se 

znova narodit.ò NeŚ²k§, mŢģete se 

znova narodit. Ty vŊci jsou v§ģn®, ale 

z§roveŔ jsou povzbudiv®. Chceġ-li 

bĨt zachr§nŊn, nen² to probl®m. Ot§z-

ka je, jestli tomu uvŊŚ²ġ.  

Kdyģ P§n Jeģ²ġ mluv² ke 

svĨm posluchaļŢm, tak oni moc 

dobŚe vŊdŊli, kdo byl Lot a kdo byl 

Noe. Proto Jeģ²ġ mŢģe Ś²ct: VzpomeŔ-

te si na Lotovu ģenu! Jako ONA i my 

mus²me udŊlat volbu buŅ pro ģivot 

nebo pro smrt. 

Bible jasnŊ Ś²k§: vġichni zhŚe-

ġili a jsou daleko od Boģ² sl§vy; jsou 

ospravedlŔov§ni zadarmo jeho milos-

t² vykoupen²m v Kristu Jeģ²ġi (ř 3,23-

24). 

Pokud jdeġ cestou v²ry, nepo-

tŚebujeġ oļi ani google. Ļ§st kŚesŠa-

nŢ, potŚebuje hmatatelnĨ dŢkaz. Lid-

sky na tom nen² nic ġpatn®ho, ale ta-

kovĨ ļlovŊk jde cestou Lota. A jsou 

kŚesŠan®, kteŚ² to nepotŚebuj². ñA mŢ-

ģou v²rou chodit po vodŊ!ò  

Abraham vŊdŊl, ģe kdekoliv 

bude s Hospodinem, tak tam bude 

prosperovat. Protoģe m§m-li Krista, 

m§m vġechno s sebou. Nic v²c nepo-

tŚebuji. 

Nejen ģe ta ģena pŚiġla o ģi-

vot. Na jejich dcer§ch vid²me, jakou 

dostaly duchovn² vĨbavu. Kdyģ po 

zk§ze Sodomy a Gomory zŢstaly s 

otcem samy: PojŅ, d§me otci nap²t 

v²na a budeme s n²m leģet. Tak d§me 

ģivot potomstvu ze sv®ho otce.ñ (Gn 

19,32). ChtŊly si to pojistit a udŊlaly 



nevym²tali zl® duchy a ve tv®m jm®nu 

neuļinili mnoho mocnĨch ļinŢ?Ë A 

tehdy j§ prohl§s²m: `Nikdy jsem v§s 

neznal; jdŊte ode mne, kdo se do-

pouġt²te nepravosti.Ë (Mt 7,21-23). 

Nen² to o tom, chodit do kostela, ne-

bo st§t se obdivovatelem Jeģ²ġe. Jeģ²ġ 

tady mluv² o tom, ģe kdo ļin² Boģ² 

vŢli, tak se st§v§ souļ§st² Boģ²ho 

pl§nu, souļ§st² Boha samotn®ho. 

Jeģ²ġ byl Boģ² syn a z§roveŔ byl 

zaļlenŊn do Boģ² vŢle.  

... kdo se dopouġt²te nepra-

vosti - to nemus² bĨt hŚ²chy, ale jsou 

to neprav® vŊci. Ot§zkou je, zda  ļlo-

vŊk, kterĨ pŚijde do kostela, chce bĨt 

souļ§st² Boģ²ho pl§nu. Nen² to o 

¼ļasti na bohosluģbŊ. Jeģ²ġ to Ś²k§ 

proto, aby lidi osvobodil od sebekla-

mu. Je to o naġem vnitŚn²m nastave-

n².  

Kdyģ Jeģ²ġ vyġel z chr§mu a 

odch§zel odtud, pŚistoupili k nŊmu 

uļedn²ci a ukazovali mu na chr§mo-

v® stavby. On vġak jim Śekl: ĂVid²te 

toto vġechno? Amen, prav²m v§m, ģe 

tu nezŢstane k§men na kameni, vġec-

ko bude rozmet§no.ñ (Mt 24,1-2). 

Jeģ²ġ neobdivoval chr§m. On nŊkter® 

vŊci vid² jinak neģ my.  

Pokud Ś²k§ġ: Pane, Pane, a 

neļin²ġ prav® vŊci, tak je ti to k niļe-

mu. Ģid® moc dobŚe vŊdŊli, co je 

dobr® a co je ġpatn®. Ale jedna vŊc je 

to vŊdŊt a mluvit o tom, a druh§ vŊc 

je to ļinit  

Tu spadl pŚ²val- pŚiġlo to 

neļekanŊ, velice rychle, tŊģko se 

pŚed t²m ut²k§. P§n Jeģ²ġ jim to neŚ²-

k§ proto, aby je vystraġil.  PŚ²val mŢ-

ģe do naġeho ģivota pŚij²t opravdu 

velmi rychle - nemoc, vĨpovŊŅ, ....a 

vŊci mohou bĨt jinak. MŢģeme se z 

toho hroutit, ale ta situace poŚ§d je. 

Kdo, co mi pomŢģe? PŚedevġ²m v 

situac²ch, kdy v²me, ģe zn§m² ani 

pen²ze n§m nepomohou.  

... vrhly se na ten dŢm; ale 

nespadl, neboŠ mŊl z§klady na sk§le 

- nen² to obyļejnĨ dŢm, je na sk§le. 

Lid® vid² kr§snĨ dŢm, ale to, co je v 

podloģ² obvykle vidŊt nen². To, ģe se 

nŊkdo hezky obl®kne, nic neŚ²k§ o 

jeho z§kladech. Jeģ²ġ tady Ś²k§, ģe 

jak® m§me z§klady se pozn§, aģ kdyģ 

pŚijde pŚ²val.  

Jestli jsem skuteļnŊ poloģil 

svŢj dŢm na Boģ²m slovŊ, tj. na Kris-

tu. 

JSOU TO DOCELA JEDNO-

DUCH£ PRINCIPY. Ve vŊdŊ, v ma-

tematice apod. zjist²me, ģe jednodu-

ch® principy funguj² a zaļneme-li je 

pouģ²vat do sv®ho ģivota, zjist²me, ģe 

ty principy pracuj² pro n§s. St§v§ se 

to pro n§s poģehn§n²m. Kdo by chtŊl, 

aby mu spadl dŢm? 

Kdyģ ļlovŊk m§ dostatek in-

formac², mŢģe je zpracovat ve svŢj 

poģehnanĨ prospŊch. Kdyģ v²me, jak 

vypad§ takovĨ pŚ²val, tak v²me, ģe 

nemŢģe dŢm obst§t. A OBSTĆL. 

BšH DŉLĆ NADPřIROZEN£ Vŉ-

CI. Kdyģ Izraelci vych§zeli z Egypta, 

tak zaģili obrovsk® vŊci - egyptsk® 

r§ny, prŢchod RudĨm moŚem, é 

2/BšH CHCE, ABYCHOM 

MŉLI NADPřIROZENĆ SVŉDEC-

TVĉ.  

Dozv²me se tŚeba ġpatnou 

diagn·zu, ale pak m§me m²t nadpŚiro-

zen§ svŊdectv². BŢh ti d§ konkr®tn² 

slovo, kdyģ na NŊm stav²ġ. Nikdy 

nev²me, co se mŢģe st§t. ĻlovŊk, 

kdyģ je pŚipraven, tak nen² pŚekva-

pen, ġokov§n. AŠ se stane cokoliv, 

tak ļlovŊk m§ m²t nadpŚirozen® 

svŊdectv² o tom, ģe nadpŚirozenĨ 

BŢh je tady s n§mi pŚ²tomen. M²t 

ve sv®m ģivotŊ ģiv®ho Boha, to je to, 

co je dŢleģit®. KŚesŠanstv² nen² n§bo-

ģenstv². Je to osobn² vztah s Bohem. 

Marie, sestra Marty, si sedla 

k noh§m Jeģ²ġovĨm a poslouchala 

Jeho slovo. Jeģ²ġ nŊco Ś²kal a ona to 

slyġela. P§n j² odpovŊdŊl: ĂMarto, 

Marto, dŊl§ġ si starosti a tr§p²ġ se 

pro mnoho vŊc². Jen jednoho je tŚeba. 

Marie volila dobŚe; vybrala si to, oļ 

nepŚijde.ñ (L 10,41-42). 

P§n Jeģ²ġ v podobenstv² pou-

ģ²v§ pŚ²mŊr, ģe ļlovŊk a jeho ģivot je 

podobnĨ jako dŢm. PŚedstavme si, ģe 

kaģdĨ z n§s je jeden dŢm, ģe jsme 

mŊsto.  

A Slovo se stalo tŊlem a pŚe-

bĨvalo mezi n§mi. SpatŚili jsme jeho 

sl§vu, sl§vu, jakou m§ od Otce jedno-

rozenĨ Syn, plnĨ milosti a pravdy (J 

1,14) 

V²te, komu se podob§ ten, 

kdo slyġ² tato m§ slova a pln² je? Je 

jako ļlovŊk, kterĨ stavŊl dŢm: kopal, 

hloubil, aģ poloģil z§klady na sk§lu. 

Kdyģ pŚiġla povodeŔ, pŚivalil se 

proud na ten dŢm, ale nemohl j²m 

pohnout, protoģe byl dobŚe postaven 

(L 6,47-48).Ten ļlovŊk si s t²m dal 

pr§ci. To, ģe jsme poģehnan², nezna-

men§, ģe je to bez pr§ce. To podstat-

n® pŚipravil jiģ Jeģ²ġ Kristus s§m. A 

pak pŚich§z² naġe ¼sil² - stavba domu, 

peļen² kol§ļŢ, apod., stoj² to ļas, pe-

n²ze, energii. Ve fin§le je to pŚ²jemn®. 

Pokud to ale ļlovŊk nedŊl§ nebo to 

oġul², je to nepŚ²jemn®. Kdyģ pŚijde 

test, tak se uk§ģe. 

P§n Jeģ²ġ je ļasto pragmatic-

kĨ. Kdyģ pŚijde pŚ²val a n§ġ dŢm ob-

stoj², pŚijde radost, ģe n§m P§n dobŚe 

poradil a nasmŊroval n§s. Nebo mŢ-

ģeme bĨt smutn², ģe se nŊco nedobr®-

ho stalo. V tom pŚ²padŊ je nutn® si 

udŊlat sebereflexi, nebĨt naġtvanĨ na 

Boha. Co jsem JĆ udŊlal ġpatnŊ, kdyģ 

jsem stavŊl ten dŢm? A ļinit pok§n². 

Jenom my sami v²me, na ļem stav²me 

sv® ģivoty, jak to m§me. Pokud jsme 

k sobŊ upŚ²mn², tak si pŚizn§me, ģe 

nŊkdy se star§me v²ce o svoji fas§du, 

neģ o sv® z§klady.  

1/Na kom, na ļem a jak stav²-

me sv® ģivoty? 

ĢIVOTNĉ rozhodnut²: 

Jestliģe se v§m zd§, ģe slouģit 

Hospodinu je zl®, vyvolte si dnes, ko-

mu chcete slouģit: zda boģstvŢm, kte-

rĨm slouģili vaġi otcov®, kdyģ byli za 

Śekou Eufratem, nebo boģstvŢm Emo-

rejcŢ, v jejichģ zemi s²dl²te. JĆ a MšJ 

dŢm budeme slouģit Hospodinu." (Joz 

24,15) - Nesm²rnŊ dŢleģit® vyzn§n². 

VġimnŊme si, ZNOVA mŢģeġ udŊlat 

rozhodnut², na ļem postav²ġ svŢj ģi-

vot. I DNES. Nesm²rnŊ dŢleģit® vy-

zn§n².  

Ten, komu dŢm spadl, vŢbec 

neŚeġil z§klady sv®ho domu. Moģn§ 

vypadal hezky: Ale kaģdĨ, kdo slyġ² 

tato m§ slova a nepln² je, bude podo-

ben muģi bl§zniv®mu, kterĨ postavil 

svŢj dŢm na p²sku (v.26). Svoji firmu, 

rodinu, mŢģeġ m²t postavenou na p²s-

ku.  P§n Jeģ²ġ  to Ś²k§  naprosto  jasnŊ.  



Tak® si pŚedstavme, ģe jsme 

domy mezi lidmi. C²rkev je jako 

mŊsto z mnoha domŢ (mal®, velk® 

é). Jsou velice bl²zko sebe. Kdo 

chce, aby jeho dŢm vypadal jako 

vybombardovanĨ? 

PŚesto c²rkev nŊkdy vypad§ 

jako vybombardovan® domy. Proļ? 

Protoģe nŊkde c²rkev m§v§ duhovĨ-

mi vlajkami, ģe BŢh pŚece vġechny 

miluje. Nikdo nem§ pr§vo zab²jet 

lidi, napadat druhĨ st§t, ale svŊt tako-

vĨ je. Mus²me tak® vidŊt duchovn² 

kontext, co za t²m je. Naġe nezodpo-

vŊdn® chov§n² otev²r§ prostor pro 

zl®ho. I v tomto ohledu je nutn® si 

uvŊdomit, ģe my jsme domy.  

 

Z§vŊr: 

 

1/Jsme jako mŊsto na hoŚe 

leģ²c². Jsi dŢm. A dŚ²ve nebo pozdŊji 

se pozn§, na ļem ten dŢm stoj².  

Jsme rozsv²cen® mŊsto?  

2/Dbej na svŢj dŢm kvŢli 

sobŊ, mnŊ, Bohu. BŢh chce, aby 

vġechny domy byly n§dhern®, sv²tily 

a fungovaly tak jak maj² bez ohledu 

na situaci, protoģe maj² velmi kvalit-

n² z§klady.  

3/ Oba pŚ²bŊhy se liġ² jen v 

jednom jedin®m, v tom, co nen² bŊģ-

nŊ vidŊt, v z§kladech.V odolnosti 

stavby. Oba domy vypadaj² stejnŊ do 

doby, neģ pŚijde bouŚe, z§plava. 

BouŚe pŚich§zej², takov§ je realita. 

A tak kaģdĨ, kdo slyġ² tato 

m§ slova a pln² je, bude podoben 

rozv§ģn®mu muģi, kterĨ postavil svŢj 

dŢm na sk§le. Tu spadl pŚ²val, pŚi-

hnaly se vody, zvedla se vichŚice, a 

vrhly se na ten dŢm; ale nespadl, 

neboŠ mŊl z§klady na sk§le (Mt 

7,24-25). 
 

Daniel odhaluje a vykl§d§ 

kr§lŢv sen 
Pavel Kalous, 19.11.2023 

 

Ļasto slyġ²me o posledn²ch 

ļasech spojenĨch s koncem svŊta. Je 

to proto, ģe lid® nepochopili, ļeho se 

posledn² doba tĨk§. S nepŚ²jemnĨmi 

ud§lostmi bychom si mohli myslet, 

ģe se bl²ģ² konec svŊta.  

Bible mluv² ļasto o term²nu 

ñvŊk, vŊkyò. Konec vŊkŢ je nŊco 

jin®ho neģ konec svŊta. O konci svŊ-

ta Bible mluv² jen m§lo.  Protoģe   to 

shled§n takovĨ jako Daniel, Chanan-

j§ġ, M²ġael a Azarj§ġ. Proto st§vali 

pŚed kr§lem. Pokud ġlo o porozumŊn² 

moudrosti, kter® od nich kr§l vyģado-

val, shledal, ģe desetkr§t pŚedļ² 

vġechny vŊġtce a zakl²naļe, kteŚ² byli 

v cel®m jeho kr§lovstv².(Dan 1,19-

20). 

Kdyģ byl vyd§n rozkaz a 

mudrci byli zab²jeni, hledali t®ģ Da-

niela a jeho druhy, aby byli zabi-

tiéé. Ot§zal se Arj·ka, kr§lova 

zmocnŊnce: ĂProļ je kr§lŢv rozkaz 

tak pŚ²snĨ?ñ Arj·k Danielovi tu vŊc 

ozn§mil. Daniel veġel ke kr§li a prosil 

ho , aby mu dal urļitou dobu, ģe kr§li 

ten vĨklad sdŊl²(v.13.15-16).  

VŊci ve svŊtŊ jsou drsn®. 

PŚedstavte si, v jak®m byl tlaku. NŊja-

kĨ ģidovskĨ otrok se odv§ģil, ģe to 

kr§li sdŊl².V dobŊ temna, pohanstv², 

okultismu. P§n Jeģ²ġ o n§s Śekl: Vy 

jste svŊtlo svŊta. NemŢģe zŢstat skryto 

mŊsto leģ²c² na hoŚe (Mt 5,14). Pro 

tento svŊt m§me vĨznam svŊtla po-

ģehn§n², sp§sy, uzdraven².  

Pak Daniel odeġel do sv®ho 

domu a ozn§mil tu vŊc svĨm druhŢm, 

Chananj§ġovi, M²ġaelovi a Azarj§ġo-

vi. Vyzval je, aby prosili Boha nebes 

o slitov§n² ve vŊci toho tajemstv², aby 

Daniel a jeho druhov® nebyli zahube-

ni se zbytkem babyl·nskĨch mudrcŢ. I 

bylo to tajemstv² Danielovi zjeveno v 

noļn²m vidŊn². Daniel dobroŚeļil Bo-

hu nebes(v.17-19). My ten pŚ²bŊh 

ļteme jako hezkou poh§dku. Snadn® 

to nebylo. Je tu mnoho vŊc², kter® 

jsou inspirativn², kdyģ my sami nev²-

me, co se to dŊje. VŊdŊl Daniel auto-

maticky tu odpovŊŅ? NevŊdŊl.  

Daniel vyzval sv® spolu dru-

hy, ABY se s n²m modlili za zjeven² 

toho tajemstv².  To nebyly vŊci rozu-

mov®. SPOLEĻNĆ modlitba je mno-

hem ¼ļinnŊjġ² neģ jak§koliv panika. 

P§n Jeģ²ġ: On Śekl: ĂV§m je 

d§no zn§ti tajemstv² Boģ²ho kr§lov-

stv², ostatn²m vġak jen v podoben-

stv²ch, aby hled²ce nevidŊli a slyġ²ce 

nech§pali (L 8,10). Tady na zemi je 

to o budov§n² Boģ²ho kr§lovstv².  

A BŢh mu to zjevil. Tomu ale 

pŚedch§zelo, ģe Daniel mŊl se svĨm 

Bohem vztah. V²me, ģe jedli koġer 

j²dlo, nepŚijali do sv®ho ģivota baby-

lonskĨ styl ģivota. Daniel nebyl na-

ġtvanĨ na Boha, ģe tam byl zavleļe-

nĨ,  ale  chtŊl  tam  bĨt  jako  Boģ²  

lid® nerozliġuj², jsou nespr§vn® vĨkla-

dy a k§z§n² na t®ma konce svŊta.  

Ve druh®m roce sv®ho kralo-

v§n² mŊl Neb¼kadnesar sen. Rozruġil 

se a nemohl sp§t. 2 Kr§l tedy rozk§-

zal zavolat vŊġtce, zakl²naļe, ļarodŊje 

a hvŊzdopravce, aby mu povŊdŊli, co 

se mu zd§lo. I pŚiġli a postavili se 

pŚed kr§lem. 3 Kr§l jim Śekl: "MŊl 

jsem sen a jsem rozruġen; chci ten 

sen zn§t." 4 HvŊzdopravci promluvili 

ke kr§li aramejsky: "Kr§li, navŊky 

buŅ ģiv! PovŊz svĨm sluģebn²kŢm ten 

sen a my ti sdŊl²me vĨklad." 5 Kr§l 

hvŊzdopravcŢm odpovŊdŊl: "M® slovo 

je pŚ²kaz: Jestliģe mi neozn§m²te sen 

a jeho vĨklad, budete rozsek§ni na 

kusy a z vaġich domŢ se stane hnojiġ-

tŊ (z§chody, KR). 6 Jestliģe mi vġak 

sen a jeho vĨklad sdŊl²te, dostane se 

v§m ode mne darŢ, odmŊny a velk® 

pocty. SdŊlte mi tedy sen a jeho vĨ-

klad!" (Dan 2,1-6).  

BabylonskĨ kr§l Neb¼kadne-

sar mŊl prorockĨ sen a on nevŊdŊl, co 

znamen§. Zavolal si sv® mudrce a 

chtŊl zn§t Ăco se mu zd§loñ. A vĨklad 

onoho snu, ale neŚekl, o jakĨ sen ġlo. 

A nikdo se nenaġel, kdo by mu to 

sdŊlil. Zaļali tedy zatĨkat a zab²jet 

vġechny hvŊzdopravce a zakl²naļe.  

VŊdŊlo se, ģe urļitĨ duchovn² 

vhled vykl§dat sen m§ Daniel, ģidov-

skĨ mlad²k, kterĨ byl pŚes²dlen, kdyģ 

babylonskĨ kr§l Neb¼kadnesar zniļil 

chr§m. Daniel se svĨmi pŚ§teli slouģi-

li jako sluhov®, ale odm²tli j²st pokr-

my, kter® byly zasvŊcov§ny bohŢm. 

To byla troufal§ vŊc.  A BŢh dal tŊm 

ļtyŚem jinochŢm vŊdŊn² a zbŊhlost ve 

veġker®m p²semnictv² a moudrosti. 

Danielovi dal nadto porozumŊt vġem 

vidŊn²m a snŢm (Dan 1,17). 

I jejich vzhled byl lepġ²: Do-

stali se pŚed kr§le. Kr§l s nimi roz-

mlouval  a  ģ§dnĨ  mezi  nimi  nebyl  



z§stupce. A BŢh mu ten prostor dal. 

Daniel se modlil 3x dennŊ ve sv®m 

pokoji smŊrem k Jeruzal®mu.  

DANIEL odv§ģnŊ jednal s 

jistotou, ģe m§ vztah se svĨm Bo-

hem. BŢh v², o ļem se n§m zd§. A 

Daniel dostal konkr®tn² informace o 

kr§lovŊ snu a vĨklad snu.   

Daniel dobroŚeļil Bohu ne-

bes - je velice dobr® Bohu jednoduġe 

podŊkovat. I kdyģ byl Boģ² muģ, ne-

bylo to automatick®, musel si to vy-

prosit, musel to Śeġit s Bohem.  

Je dobr® si uvŊdomit, ģe i 

kdyģ je ļlovŊk Boģ², tak je na P§nu 

Bohu z§vislĨ.  

NŊkdy tak® potŚebuji ļas, 

nad nŊkterĨmi ļ§stmi Bible se mu-

s²m modlit a P§n BŢh mi je odkrĨv§. 

Jsem uļedn²k.  

Na Danieli vid²me, ģe nebyl 

skeptickĨ, ani poraģenĨ v pozici ot-

roka. PoŚ§d si drģel svŢj vztah s Bo-

hem. PodobnŊ jako Josef nezloŚeļil 

Bohu. Daniel dŊlal to, na co byl bŊģ-

nŊ zvyklĨ. Daniel mŊl Boha jako 

svŢj pokrm, jako svŢj vzduch, kterĨ 

potŚeboval dĨchat, jako vodu, kterou 

potŚeboval p²t.  

Kr§l oslovil Daniela, kterĨ 

mŊl jm®no Beltġasar: "Jsi schopen 

ozn§mit mi sen, kterĨ jsem mŊl, a 

jeho vĨklad?" Daniel kr§li odpovŊ-

dŊl: "Tajemstv², na kter® se kr§l pt§, 

nemohou kr§li sdŊlit ani mudrci ani 

zakl²naļi ani vŊġtci ani planet§Śi. Ale 

je BŢh v nebes²ch, kterĨ odhaluje 

tajemstv². ON dal kr§li Neb¼kadne-

sarovi poznat, co se stane v PO-

SLEDNĉCH dnech. Toto je sen, totiģ 

vidŊn², kter§ ti proġla hlavou na tv®m 

lŢģku:...J§ pak to nem§m z moud-

rosti, kter® bych mŊl v²ce neģ ostatn² 

ģiv® bytosti, ale to tajemstv² mi bylo 

odhaleno, aby vĨklad byl kr§li ozn§-

men a abys poznal myġlen² sv®ho 

srdce (v.26-28.30). Vġechno, co Da-

niel mŊl, mŊl jen z Boģ² milosti. A 

bylo to propojen® s jeho vztahem s 

Bohem. 

Kazatel® se setk§vaj² s t²m, 

ģe jim nŊkdo dŊkuje za Boģ² slovo, 

kter® bylo do jeho konkr®tn² situace. 

UvŊdomuji si, ģe to nem§m ze sebe, 

ale ģe to slovo mi bylo zjeven® a jen 

d§l ho pouġt²m. Zjeven² m§me, jen 

pokud n§m je zjevuje BŢh.  

řeck® slovo ñapokalypsoò 
neznamen§ hrozn® vŊci, ale znamen§ 

lidu. Autokracie je vl§da jednoho ļlo-

vŊka, vŢdce.  

V²te, koho potŚebuje tento 

svŊt? KRISTA. Nenechejme se pŚe-

v§lcovat t²m, ģe jsou nŊjak® hrozn® 

vŊci. ChtŊli byste ģ²t ve stŚedovŊku? 

Ģivot v t® dobŊ nemŊl skoro ģ§dnou 

cenu. Nen² to horġ² a horġ². Je to lepġ² 

a lepġ². Đmrtnost dŊt² byla obrovsk§, 

l®kaŚsk§ p®ļe ģ§dn§.  

PojŅme udŊlat nov® rozhod-

nut², ģe budeme slouģit ģiv®mu Kris-

tu. Proļ? Aby se tady na zemi ġ²Śilo 

Boģ² kr§lovstv².  

Ve dnech tŊch kr§lŢ d§ BŢh 

nebes povstat kr§lovstv², kter® nebu-

de zniļeno navŊky, a to kr§lovstv² 

nebude pŚed§no jin®mu lidu. Rozdrt² 

a uļin² konec vġem tŊm kr§lovstv²m, 

avġak samo zŢstane navŊky(v.44). 

Mysl²m, ģe konec svŊta bude 

za velmi dlouhou dobu, protoģe jsme 

souļ§st² velik®ho pl§nu. Jeģ²ġ chce, 

aby c²rkev tady budovala Boģ² kr§-

lovstv².  

Vy se modlete takto: Otļe 

n§ġ, jenģ jsi v nebes²ch, buŅ posvŊce-

no tv® jm®no. PŚijŅ tv® kr§lovstv². 

StaŔ se tv§ vŢle jako v nebi, tak i na 

zemi (Mt 6,9-10). 

V nŊkterĨch c²rkv²ch se k§ģe 

hlavnŊ spasen², tady to nŊjak pŚetrpŊt 

a tŊġit se do nebe. Jenģe my m§me 

budovat Boģ² kr§lovstv²! VŊdomŊ 

pracovat, jako kdyģ stav²me dŢm, 

budujeme firmu.  

... neboŠ jsi vidŊl, ģe se utrhl 

ze sk§ly KĆMEN bez z§sahu rukou a 

rozdrtil ģelezo, mŊŅ, hl²nu, stŚ²bro i 

zlato. VelikĨ BŢh dal kr§li poznat, co 

se v BUDOUCNU stane. Sen je prav-

divĨ a vĨklad spolehlivĨ." Tu kr§l 

Neb¼kadnesar padl na tv§Ś, poklonil 

se pŚed Danielem a rozk§zal, aby mu 

byla obŊtov§na obŊŠ pŚ²davn§ s von-

nĨmi dary. Kr§l Daniela oslovil:  

odhalen² - prozrazen² tajemstv². 

Daniel popisuje a odhaluje 

kr§li onen sen: 

Ty jsi, kr§li, vidŊl jakousi 

velikou SOCHU. Byla to obrovsk§ 

socha a jej² lesk byl mimoŚ§dnĨ. St§la 

proti tobŊ a mŊla straġnĨ vzhled. Hla-

va t® sochy byla z ryz²ho zlata, jej² 

hruŅ a paģe ze stŚ²bra, bŚicho a boky 

z mŊdi, stehna ze ģeleza, nohy d²lem 

ze ģeleza a d²lem z hl²ny. VidŊl jsi, jak 

se bez z§sahu rukou utrhl KĆMEN a 

udeŚil do ģeleznĨch a hlinŊnĨch no-

hou sochy a rozdrtil je (v.31-34). Ta 

socha tady pŚedstavuje nŊkolik vŊkŢ. 

Zlat§ hlava ï jeho Babylon-

sk® kr§lovstv² (606-539 pŚ. Kr.). 

HruŅ a paģe ze stŚ²bra ï kr§-

lovstv² M®dŢ a PerġanŢ (539-331 pŚ. 

Kr.). 

BŚicho a boky z mŊdi ï kr§-

lovstv² řeck® (331-168 pŚ. Kr.). 

Stehna ze ģeleza, nohy d²lem 

ze ģeleza a d²lem z hl²ny ï kr§lovstv² 

ř²msk® (168 pŚ. Kr. - 30 po Kr.). 

VŊtġina teologŢ se shoduje na 

tom, ģe to je pŚesnŊ ono. Ta kr§lov-

stv² jdou pŚesnŊ za sebou, nŊkteŚ² vy-

kladaļi nŊco vytrh§vaj² do budouc-

nosti. A to je nesmysl.  

Podstata dneġn²ho zamyġlen² 

je:Bez z§sahu rukou se utrhl KĆMEN 

a udeŚil do ģeleznĨch a hlinŊnĨch 

nohou sochy a rozdrtil je. 

V²te, kdo je ten KĆMEN na 

konci Ś²msk®ho kr§lovstv²? TO JE 

PĆN JEĢĉĠ. Kr§snŊ to na sebe nava-

zuje. Kristovo kr§lovstv² zaļalo fun-

govat jiģ v dobŊ, kdy Ģid® byli pod 

Ś²mskou nadvl§dou. To kr§lovstv² 

nen² d§no nŊjakĨm ¼zem²m. My jsme 

kr§lovstv². My rozġiŚujeme kol²ky 

Boģ²ho kr§lovstv². Kdyģ c²rkev chce 

bĨt svŊtlem, tak m§ stejnou vĨbavu, 

jakou mŊl Daniel, Chananj§ġ, M²ġael 

a Azarj§ġ. Tu BŢh d§v§ kaģd®mu, kdo 

o to stoj². Vġude mŢģeġ bĨt jako Boģ² 

ļlovŊk, jako Boģ² prorok. Daniel moc 

dobŚe vŊdŊl, ģe on nen² ten zdroj, ģe 

to nem§ ze sebe. Pokud nŊkomu 

dobŚe poslouģ²me, buŅme jako Da-

niel. 

Ten k§men zaļal rŢst. Jeģ²ġ je 

¼helnĨ k§men, kterĨ drģ² celou stav-

bu. Bez ohledu na to, jak® je tady teŅ 

zŚ²zen², v 7. stolet² prorok Mohamed 

a isl§m, v 11. - 12. stolet² kŚiģ§ck® 

vĨpravy do Svat® zemŊ. 

Demokracie znamen§ vl§da   



"VpravdŊ, v§ġ BŢh je Bohem bohŢ a 

P§n kr§lŢ, kterĨ odhaluje tajemstv², 

neboŠ jsi mi dok§zal toto tajemstv² 

odhalit." (v.45-47). Kr§l pak Daniela 

povĨġil.  

Kr§l Neb¼kadnesar byl ne-

sm²rnŊ pyġnĨ, zlĨ, nikomu se nekla-

nŊl. Stalo se tedy nŊco neslĨchan®ho, 

ģe se poklonil.   

Jsme ve svŊtŊ, kde jsou dik-

t§toŚi, protoģe jsme ve svŊtŊ, kde je 

tma. My nejsme p§ny milosti. Jsme 

jen ti, co zvŊstuj² lidem milost. Na-

kolik to vypadalo dramaticky, ģe 

bude Daniel zabit spolu s ostatn²-

mi, skonļilo to t²m, ģe se kr§l klan² 

Danielovi.  

Co se m§ st§t, kdyģ se c²rkev 

modl²? Je ve stejn®m postoji jako 

Daniel?  

Daniel se 3 x dennŊ modlil, 

postil, byl vŊrnĨ Bohu. Znova a zno-

va se zasvŊcoval sv®mu Bohu. Ģil v 

prostŚed² okultismu. Nic, nikdo ne-

mŊl cenu, natoģ otroci. On a jeho 

pŚ§tel® tam byli zavleļeni jako otroci 

a kr§l se mu klan². Jak je to moģn®? 

PROTOĢE S DANIELEM BYL 

BšH.  

My mŢģeme mŊnit bŊh si-

tuac². MŢģeme mŊnit i myġlen² dik-

t§torŢ. KDE JSOU TI DANIELO-

V£ V CĉRKVI? Tento svŊt potŚebuje 

lidi jako byl Daniel a jeho pŚ§tel®, 

muģe a ģeny. Ne ļleny c²rkve, kteŚ² 

si odsed² nedŊln² shrom§ģdŊn². To 

Boģ² svŊtlo v tomto svŊtŊ.  

 

Z§vŊr: 

Nebojte se, ģe jsme v posled-

n²m ļase. Bojte se, kdyģ se vykaġlete 

na Boģ² kr§lovstv². P§n BŢh se n§s 

zept§, co jsme udŊlali s hŚivnou 

ĂBoģ² kr§lovstv²ñ.  

Lid® kolem n§s potŚebuj² to 

svŊtlo. M§ġ-li vztah s Bohem, tak 

P§n velice r§d odhal² jak®koliv ta-

jemstv².  

A Daniel zachr§nil ģivot 

nejen sobŊ, svĨm pŚ§telŢm, i vġem 

ostatn²m. UprostŚed babylonsk® b²dy 

Daniel vyd§val svŊdectv² o sv®m 

Bohu skrze takov® situace, jak® byly.  

Jsme v dobŊ Boģ²ho kr§lov-

stv² a m§me budovat Boģ² kr§lovstv². 

 

BuŅ silnĨ milost² Jeģ²ġe Krista 
Pavel Kalous, 26.11.2023 

se na P§na, kdyģ nŊkterĨm vŊcem 

nerozum²me. NŊkdy mi BŢh odpov², 

a nŊkdy: řekl jim: ĂNen² vaġe vŊc 

zn§t ļas a lhŢtu, kterou si Otec pone-

chal ve sv® moci (Sk 1,7). DŢvŊŚuji 

Bohu, protoģe v²m, ģe On, kdyģ nŊco 

ļin², tak to m§ svŢj dobrĨ dŢvod. On 

je dobrĨ. Co bych mohl cht²t v²c, 

kdyģ P§n BŢh ve vztahu ke mnŊ uvol-

Ŕuje milost vedouc² k radosti?  

Nen² to z§visl® na tom, ģe 

proģ²v§ġ emocion§ln² radost. Boģ² 

radost je nŊco, co toto pŚesahuje. Da-

vidŢv. Hospodin je mŢj pastĨŚ, nebu-

du m²t nedostatek. DopŚ§v§ mi odpo-

ļ²vat na travnatĨch niv§ch, vod² mŊ 

na klidn§ m²sta u vod, naģivu mŊ udr-

ģuje, stezkou spravedlnosti mŊ vede 

pro sv® jm®no. I kdyģ pŢjdu rokl² ġer® 

smrti, nebudu se b§t niļeho zl®ho, 

vģdyŠ se mnou jsi ty. Tvoje berla a tv§ 

hŢl mŊ potŊġuj². Prost²r§ġ mi stŢl 

pŚed zraky protivn²kŢ, hlavu mi ole-

jem pot²r§ġ, kalich mi po okraj pln²ġ. 

Ano, dobrota a milosrdenstv² prov§-

zet mŊ budou vġemi dny m®ho ģit². Do 

Hospodinova domu se budu vracet do 

nejdelġ²ch ļasŢ (Ģalm 13,1-6). To je 

svŊdectv², jak Hospodin je dobrĨ.  

MILOST JE TO, CO PšSO-

Bĉ RADOST. Nezapom²nejme, poŚ§d 

je s n§mi, i kdyģ nŊco pokaz²me:A 

kde se rozmohl hŚ²ch, tam se jeġtŊ 

mnohem v²ce rozhojnila milost, aby 

tak jako vl§dl hŚ²ch a pŚin§ġel smrt, 

vl§dla ospravedlnŊn²m milost a pŚi-

n§ġela vŊļnĨ ģivot skrze Jeģ²ġe Krista, 

naġeho P§na (ř 5,20-21). Nen² nic 

silnŊjġ²ho neģ Boģ² milost.  

NestyŅ se tedy vyd§vat svŊ-

dectv² o naġem P§nu; ani za mne, 

jeho vŊznŊ, se nestyŅ, nĨbrģ sn§ġej 

spolu se mnou vġechno zl® pro evan-

gelium. K tomu ti d§ s²lu BŢh (2Tm 

1,8). Apoġtol Pavel ho napom²nal. 

My mŢģeme zanedb§vat nŊkter® vŊci, 

A ty, mŢj synu, buŅ silnĨ mi-

lost² Krista Jeģ²ġe, a co jsi ode mne 

slyġel pŚed mnoha svŊdky, svŊŚ to vŊr-

nĨm lidem, kteŚ² budou schopni uļit 

zase jin®. Sn§ġej se mnou vġechno zl® 

jako Ś§dnĨ voj§k Krista Jeģ²ġe. Kdo 

se d§ na vojnu, nezapl®t§ se do z§le-

ģitost² obyļejn®ho ģivota; chce obst§t 

pŚed t²m, kdo mu vel² (2Tm 2,1-4). 

Boģ² milost dost§v§me od P§na kaģdĨ 

den ¼plnŊ novou, ļerstvou. 

Timoteus byl znovuzrozenĨ 

kŚesŠan, mlad²k. Apoġtol Pavel byl 

jeho uļitelem.  

Apoġtol Pavel znal perfektnŊ 

StarĨ z§kon, byl Ģid, v jeho povaze 

byl urļitĨ rys fanatismu. DŚ²ve pron§-

sledoval c²rkev a zaģil dramatickou 

konverzi. Na cestŊ do Damaġku se 

setk§v§ s Kristem. Padl na zem a 

uslyġel hlas: ĂSaule, Saule, proļ mne 

pron§sledujeġ? ñ (Sk 22,7). On mŊl 

tak ġpatnou povŊst, ģe Anani§ġ, kterĨ 

mu mŊl poslouģit na Boģ² pokyn, mŊl 

velik® pochyby: .Anani§ġ odpovŊdŊl: 

ĂPane, mnoho lid² mi vypr§vŊlo o 

tom ļlovŊku, kolik zla zpŢsobil brat-

Ś²m v Jeruzal®mŊ (Sk 9,13). 

Tento apoġtol Pavel na mno-

ha m²stech Timotea nazĨv§ svĨm sy-

nem. Byl jeho duchovn²m otcem. Ti-

moteus byl v§havĨ typ kŚesŠana. 

Apoġtol Pavel ho povzbuzoval a z§ro-

veŔ tak® trochu napom²nal: Nezane-

db§vej svŢj dar, kterĨ ti byl d§n podle 

prorock®ho pokynu, kdyģ na tebe 

starġ² vloģili ruce (Tm 4,14). 

Ty tedy, mŢj synu, posiluj se v 

milosti, kter§ je v Kristu Jeģ²ġi(2Tm 

2,1 CSP). To je zdroj duchovn² s²ly, 

motivace. Proļ to m§m dŊlat?Boģ² 

milost je od P§na Boha proto, aby-

chom z toho nŊco mŊli.  

MILOST (Śeck® CHARIS) ï 

doslova: radost; to, co pŢsob² uvolnŊ-

n² k radosti, dopŚ§n² si é 

MILOST je Bohem vytvoŚe-

n®, pŚipraven® ĂprostŚed²ñ /nejen/ pro 

Jeho dŊti. 

BŢh n§m dal milost, aby to v 

n§s pŢsobilo radost. NŊkdy vid²me 

kŚesŠany jako zmokl® slepice, nŊkdo 

Ś²k§ fr§ze ñjsem z toho na ġrotò. 

Takhle m§ vypadat c²rkev? Prvn² c²r-

kev byla pron§sledovan§ aģ na smrt. 

MŢģe pŚij²t cokoliv. AŠ uģ odejdeme 

z tohoto svŊta dŚ²ve nebo pozdŊji, tak 

m§me milost, kter§ pŚesahuje vġe, co 

je nadsmyslov®. DŢleģit® je spol®hat 



kter® n§m BŢh dal, a proto pos²l§ 

tato slova Nezanedb§vej svŢj 

dar,...jak s t²m hospodaŚ²ġ? 

Milost je HřIVNA. BŢh 

n§m d§v§ dary, ale je zapotŚeb² s 

t²m d§l pracovat.  

Kristovo prohl§ġen² sluģby 

(podnikatelskĨ z§mŊr; to se ANI 

DNES nezmŊnilo):`Duch Hospodi-

nŢv jest nade mnou; proto mne 

pomazal, ABYCH pŚinesl chudĨm 

radostnou zvŊst; poslal mne, 

ABYCH vyhl§sil zajatcŢm propuġ-

tŊn² a slepĨm vr§cen² zraku, 

ABYCH propustil zdeptan® na svo-

bodu, ABYCH vyhl§sil l®to milosti 

Hospodinovy.Ë(L 4,18-19). To je 

souļ§st² milosti Hospodinovy! L£-

TO MILOSTI HOSPODINOVY 

NESKONĻILO, STĆLE TRVĆ! 

I vy buŅte ģivĨmi kameny, 

z nichģ se stav² duchovn² dŢm, 

abyste byli svatĨm knŊģstvem a 

pŚin§ġeli duchovn² obŊti, mil® Bo-

hu pro Jeģ²ġe Krista (1Pt 2,5). 

Jsme souļ§st² Kristova tŊla.  

ABYCH pŚinesl chudĨm 

radostnou zvŊst - proģ²v§m radost? 

Milost je radost! posiluj se v milos-

ti, Synu mŢj, ļerpej s²lu z milosti, 

kter§ je v Kristu Jeģ²ġi(2Tm 2,1). 

Neexistuje ģ§dnĨ lepġ² zdroj! Kdo 

by se vġak napil vody, kterou mu 

d§m j§, nebude ģ²znit navŊky. Vo-

da, kterou mu d§m, stane se v nŊm 

pramenem, vyvŊraj²c²m k ģivotu 

vŊļn®mu.ñ (J 4,14). BŢh to implan-

toval do nitra ļlovŊka.  

Je to jasnŊ Śeļeno!  

Milost² Boģ² jsem to, co 

jsem, a milost, kterou mi prok§zal, 

nebyla NADARMO; v²ce neģ oni 

vġichni jsem se napracoval - nikoli 

j§, nĨbrģ milost Boģ², kter§ byla se 

mnou(1K 15,10). Apoġtol Pavel 

byl pŚed svĨm obr§cen²m ¼plnŊ 

vedle ve sv®m n§boģenstv² a jistŊ 

to myslel upŚ²mnŊ. Musel pŚij²t 

Boģ² z§sah, aby uvidŊl a proģ²val 

Boģ² milost. Dbejme na to, aby 

n§m nebyla d§na nadarmo.  

Milost²tedy JSTE spaseni 

skrze v²ru. é  Jeho sluģebn²kem 

jsem se stal, kdyģ mŊ BŢh obdaro-

val svou milost² a pŢsob² ve mnŊ 

svou moc² (Ef 2,8; 3,7). To st§l® 

vŊdom² Boģ² milosti je dŢleģit®. 

Ale jenom to nestaļ². Tento dar 

nesm²me zanedb§vat.  

Boģ² milost.  

 

Z§vŊr: 

 

1/ Dostali jsme Boģ² milost a 

radost. A BŢh chce, abychom byli v 

radosti. A mŢģeme si dopŚ§t.   Kdyģ 

jsme v milosti a v radosti, tak se do 

toho vŢbec nemus²me nutit. Je to 

Boģ² vŢle ģ²t v Boģ² milosti, nas§vat 

ji, ļerpat. 

2/BuŅ silnĨ/§ milost² Krista 

Jeģ²ġe, posiluj se v milost² kter§ je v 

Kristu Jeģ²ġi 

3/PŚistoupil k n² a Śekl: "BuŅ 

zdr§va, milost² zahrnut§ (obdaŚen§, 

CSP), P§n s tebou.".Maria   Śekla: 

ĂHle, jsem sluģebnice P§nŊ 

(otrokynŊ, CSP); staŔ se mi podle 

tv®ho slova.ñ AndŊl pak od n²  odeġel

(L 1,28.38). 

   Chceġ na to odpovŊdŊt 

stejnŊ? 

 

PŚednŊ: 

Apoġtol Pavel Timotea po-

vzbuzuje = napom²n§ a vyuļuje, ģe 

lze bĨt silnĨ (zmocnŊnĨ, posilnŊnĨ) i 

jinak, tj. Ămilost² Jeģ²ġe Kristañ. 

Apoġtol Pavel Timoteovi pŚipom²n§, 

KDO je zdrojem milosti. 

Z jeho plnosti jsme byli obda-

rov§ni my vġichni milost² za milost². 

NeboŠ Z§kon byl d§n skrze Mojģ²ġe, 

milost a pravda se stala skrze Jeģ²ġe 

Krista (J 1,16-17). 

Modlil jsem se za to, aby mi 

P§n BŢh uk§zal, co je to bĨt obdaro-

v§n milost² za milost². A vn²mal jsem, 

ģe Boģ² slovo je o Boģ² milosti. Na 

kaģd® str§nce je naps§no MILOST. 

ñM§ġ mou milost.ò 

Hospodinovo milosrdenstv², 

jeģ nepom²j², jeho slitov§n², jeģ nekon-

ļ². Obnovuje se kaģd®ho r§na, tv§ 

vŊrnost je neskonal§(Pl§ļ 3,22-23). 

TakovĨ je produkt Boģ² milosti: 

A/ nepom²j², jeho slitov§n², 

jeģ nekonļ²; 

B/ obnovuje se kaģd®ho r§na. 

Milost je, ģe jsme r§no vstali. 

Jsme tady z Boģ² milosti. KaģdĨ po-

tŚebujeme milost.  

Milost je ļinit pok§n². Samo-

zŚejmŊ, ģe se pro to ļlovŊk rozhoduje, 

ale je to tak® milost.  

MarnotratnĨ syn Ś²k§: 

ñZhŚeġil jsem proti Bohu i proti otci.ò 

Jde zp§tky a jeho otec se raduje: pro-

toģe tento mŢj syn byl mrtev, a zase 

ģije, ztratil se, a je nalezen.ó A zaļali 

se veselit (L 15,24). PŚijal ho a nic mu 

nevyļ²tal, protoģe takov§ je otcovsk§ 

milost.  

Milost n§m BŢh d§v§ jako 

posilu naġich ģivotŢ. 

Jako spolupracovn²ci na tom-

to d²le v§s napom²n§me, ABYSTE mi-

lost Boģ² nepŚij²mali napr§zdno (2K 

6,1). Napr§zdno - pozor, j§ ten dar 

mŢģu promarnit, utratit pro nŊjak® 

blbosti, co nic nepŚinesou. ANEBO tu 

milost mŢģu pouģ²vat pro Boģ² kr§-

lovstv², pro druh® lidi,.... 

Hospodinova milost nepom²-

j². Je st§l§. Hospodin vyhl§sil l®to 

milosti Hospodinovy. Obnovuje se 

znova a znova.  

Co s tou milost² udŊl§me tady 

dneska? Jak ji vyuģijeme? V plnosti 

Krista uģ milost potŚebovat nebude-

me. Vġude a pŚi vġem mŢģeme osla-

vovat Krista.  AŠ  je  na  n§s  vidŊt  ta  

Biblická hodina  

Obnoven§ mysl 3.ļ§st 
Pavel Kalous, 27.09.2023 

 

Nejprve trochu rekapitulace 

toho, co uģ v²me a z ļeho vych§z²me, 

pokraļujeme v t®matu dnes tŚet² ļ§st².  

Nejsme Boģ² synov® Ăaģ do 

nebeñ, ale zde, na zemi.P§n BŢh si 

n§s chce pouģ²vat, zjevovat sebe skr-

ze n§s uģ teŅa tady. Nejde jen o cho-

zen² v nedŊli do c²rkve, je to o ģivot-

n²m stylu a ve vybranĨch textech P²s-

ma je jasn®, ģe jsme Boģ² dŊti, spolu-

dŊdicov®. Vych§z²me z toho, co o n§s 

Ś²k§ Boģ² Slovo. 

Tak Boģ² Duch dosvŊdļuje 

naġemu duchu, ĢE JSME Boģ² dŊti. A 

jsme-li dŊti, tedy i dŊdicov® - dŊdico-

v® Boģ², spoludŊdicov® Kristovi; trp²-

me-li spolu s n²m, budeme spolu s n²m 

¼ļastni Boģ² sl§vy. é Cel® tvorstvo 

touģebnŊ vyhl²ģ² a ļek§, kdy se zjev² 

sl§va Boģ²ch synŢ. (ř 8,16-17.19)  

VģdyŠ cel® tvorstvo touģebnŊ 

vyhl²ģ² a oļek§v§ zjeven² Boģ²ch synŢ. 

(CSP)   

Vyb²z²m v§s, bratŚ², pro Boģ² 

milosrdenstv², abyste sami sebe pŚi-

n§ġeli jako ģivou, svatou, Bohu milou 

obŊŠ; to aŠ je vaġe prav§ bohosluģba.  



A nepŚizpŢsobujte se tomuto vŊku, 

nĨbrģ promŊŔujte se obnovou sv® 

mysli, ABYSTE mohli rozpoznat, 

CO je vŢle Boģ², CO je dobr®, Bo-

hu mil® a dokonal®. (ř 12,1-2 

CEP)  

ĻlovŊk je duch, m§ duġi a 

pŚebĨv§ v tŊle. 

DuchovnŊ slep² lid® okolo 

n§s nevid² Boha, mohou Ho ALE 

vidŊt na n§s (jsme svŊtla).Proto 

mluv²me o zjeven² Boģ²ch synŢ 

mezi lidmi.BŢh se zjevuje SKRZE 

svou c²rkev, sv® tŊlo, skrze 

n§s.N§ġ znovuzrozenĨ duch JE 

naġe nov® srdce, n§ġ novĨ duch.  

Je to vlastnŊ velice pros-

t®: Pokud se n§m nechce modlit, 

ļ²st Bibli, chodit do shrom§ģdŊn², 

pak to v n§s nechce dŊlat naġe ne-

obnoven§duġe!Pokud se ur§ģ²me, 

c²t²me se naġtvanŊ, c²t²me se zranŊ-

nŊ, m§me spl²n, nŊco se n§m ne-

chce, pak se v n§s projevuje naġe 

neobnoven§ duġe!  

Co n§s ovlivŔuje? Co n§s 

urļuje? 
A/ BuŅ ģijeme ze zno-

vuzrozen®ho ducha a z Ducha sva-

t®ho smŊrem ven (tj. z vnitŚn²ch 

podnŊtŢ).BuŅme si jisti, ģe uvnitŚ 

n§s je BŢh pŚipraven JEDNAT ve 

prospŊch nov®ho stvoŚen². 

B/ Nebo ģijeme z venku 

dovnitŚ, tj. z vnŊjġ²ch podnŊ-

tŢ.BuŅme si jisti, ģe z venku n§s je 

Ņ§bel, svŊt pŚipraven JEDNAT 

proti, v neprospŊch nov®ho stvoŚe-

n².  

Dnes budeme mluvit o naġ² 

NOV£ identitŊ: 

M§me novou identitu, 

v origin§le je dan§ osobou, charak-

terem a kon§n²m samotn®ho Jeģ²ġe 

Krista, protoģe ļlovŊk byl stvoŚen 

k obrazu Boģ²mu. 

Uģ jste slyġeli vŊtu jako: 

Chovej se jako dospŊlĨ, dospŊl§! 

Chovej se jako chlap! 

Oļek§v§me ¼mŊrnŊ vŊku, 

ģe dotyļnĨ ļlovŊk se bude chovat 

vyzr§le. I my po nŊjak® dobŊ po 

obr§cen² m§me zjevovat novou 

identitu Syna Jeģ²ġe Krista, jako 

mnoho synŢ. MŢģe se st§t, ģe sice 

pŚijmeme Jeģ²ġe Krista relativnŊ 

brzo, ale zŢstaneme jako miminko 

ï naġe nov§ identita neprorŢst§ 

skrze duġi a tŊlo smŊrem ven. 

Ne proto, ģe bychom se tak 

mŊli chovat, ALE proto, ģe ji JIĢ 

m§me a m§ na n§s bĨt vidŊt.BŢh 

Otec n§m dal kr§lovsk® postaven², 

moc a zodpovŊdnost. Nestaļ² to 

ovġem jen vŊdŊt, dokonce nestaļ² 

s t²m i souhlasit, ale tak® to konat. 

BŢh Otec do n§s vloģil JE-

HO ģivot, skrze Jeho Ducha, On 

ten potenci§l v sobŊ m§: 
é aby ģ§dnĨ, kdo v nŊho vŊ-

Ś², nezahynul, ale mŊl ģivot vŊļnĨ 

(ZO£ = Boģ² ģivot v n§s). 

POZOR: Nejde o to ģ²t vŊļ-

nŊ, tj. dlouho; ale jde o kvalitu ģivota 

a o m²sto, kde budu.  

KŚesŠanstv² v podobŊ n§bo-

ģenstv² Ś²k§:  

Jsem nic, b²dnĨ ļerv, co j§ 

zmŢģu, to v²ġ, to byli apoġtolov® é 

To je faleġn§ pokora, kter§ 

Ś²k§ nŊco jin®ho, neģ Śekl BŢh o n§s, 

kĨm jsme v Kristu (JSME dŊti, syno-

v®, dŊdicov®) a jak do toho dorŢst 

(P²smo Ś²k§, ģe to lze). BŢh n§s vyba-

vil t²m nejlepġ²m, co n§m mohl d§t ï 

dal n§m sv®ho vlastn²ho Ducha a 

s Kristem n§m daroval vġechno. 

NĨbrģ abychom byli pravdiv² 

v l§sce a rostli (dorŢst§me, CEP) 

vġemi zpŢsoby v toho, kterĨ je hlavou, 

v Krista. (Ef 4,15 CSP) 

Co m§me dŊlat? N§sledovat 

Krista m§me uģ tady na Ze-

mi. Jak§koliv forma, kter§ m²Ś² vedle 

toho, co apoġtol Pavel naznaļil, je 

n§boģenstv²m. 

O tom je totiģ n§sledov§n² 

Jeģ²ġe Krista, nejde o kŚesŠanstv², 

denominace, ritu§ly: 

VezmŊte na sebe m® jho a 

uļte se ode mne, neboŠ jsem tichĨ a 

pokorn®ho srdce: a naleznete odpoļi-

nut² svĨm duġ²m. (CEP, CSP) (Mt 

11,29)  

Jde o proces, kterĨ se ļlovŊka 

dotĨk§ na velice osobn² rovinŊ. 

N§boģenstv² v podobŊ kŚes-

Šanstv² Ś²k§:Staļ², kdyģ je svŊtlo ko-

lem n§s. 

N§sledov§n² Jeģ²ġe Krista 

Ś²k§: VY sviŠte lidem kolem v§s. 

é abyste byli bez¼honn² a 

bezelstn², Boģ² dŊti bez poskvrny 

uprostŚed pokolen² pokŚiven®ho a 

zvr§cen®ho, v nŊmģ z§Ś²te jako svŊtla

(sviŠte jako hvŊzdy, CEP) ve svŊtŊ. 

(Fp 2,15 CSP)  

Nesnaģ²me  se  ģ²t sluġnŊ,  

kŚesŠansky, identifikujeme se 

s Kristem, zevnitŚ, protoģe HO m§-

me. ON v n§s pŢsob² chtŊn² a ļinŊ-

n², ledaģe bychom nechtŊli. 

Nejde o to jen dŊlat Ăspr§vn® 

vŊciñ, jde o to st§t se J²m (sv²t²c²m 

svŊtlem) mezi lidmi.  

Co uģ v²me? 
A/ Mohu ģ²t z nov®ho ducha 

a Ducha svat®ho, pak jsem pneuma-

tikos (nov® DNA). 

B/ Mohu ģ²t z tŊla a duġe, 

pak jsem psychikos (star® DNA). 

Ot§zka je, to je NAĠE roz-

hodov§n²:Jakou mysl² budu ģ²t? 

Co je pro n§s motivac²?

KromŊ mnoh®ho (pokud P²smu vŊŚ²-

me), pŚedevġ²m TO, CO ļteme 

v P²smu o P§nu Jeģ²ġi Kristu. Jsme 

nadġeni z P§na Jeģ²ġe Krista, kdyģ o 

NŊm ļteme, On je pro n§s hrdina, 

borec, superman vġech supermanŢ. 

BŢh Otec se ZJEVIL skrze 

sv®ho Syna Jeģ²ġe Krista. 
Filip mu Śekl: "Pane, ukaģ 

n§m Otce, a v²c nepotŚebujeme!" Je-

ģ²ġ mu odpovŊdŊl: "Tak dlouho jsem s 

v§mi, Filipe, a ty mŊ nezn§ġ? Kdo 

vid² mne, vid² Otce. Jak tedy mŢģeġ 

Ś²kat: Ukaģ n§m Otce? NevŊŚ²ġ, ģe j§ 

jsem v Otci a Otec je ve mnŊ? Slova, 

kter§ v§m mluv²m, nemluv²m s§m od 

sebe; Otec, kterĨ ve mnŊ pŚebĨv§, ļin² 

sv® skutky. (J 14,8-10)  

SvŊtlo je st§le identick® (jako 

nap§len§ sv²ļka od druh® sv²ļky). 

StejnŊ jako Syn Jeģ²ġ zjevo-

val Otce, BŢh Otec oļek§v§ i od 

n§s.Nejsme spasitel®, ale neseme 

zvŊst o spasen² (sm²Śen² s Bohem) a 

o Spasiteli, jehoģ zjevujeme. 

Jak apoġtol Pavel poznal, jak 

na tom korintġt² jsou? 

A j§, bratŚi, jsem k v§m ne-

mohl mluvit jako k duchovn²m, ale 

jako k tŊlesnĨm, jako k nedospŊlĨm v 

Kristu. Dal jsem v§m p²t ml®ko, po-

krm jsem v§m nedal, neboŠ ten jste 

jeġtŊ nemohli sn®st. Ale ani teŅ jeġtŊ 

nemŢģete, neboŠ jste st§le jeġtŊ tŊles-

n². VĢDYş POKUD je mezi v§mi 

ģ§rlivost, sv§r a rozdŊlen², zdali 

nejste tŊlesn² a neģijete jen po lidsku? 

(1K 3,1-3 CSP)  

Vypad§ to, ģe c²rkev je sice 

c²rkv², ale protoģe nem§ v sobŊ tolik 

svŊtla (neprosvŊcuje cele smŊrem 

ven), nahrazuje to ritu§ly, relikviemi, 

soci§ln²mi projektyé Co  m§  c²rkev  



dŊlat? Zjevovat P§na Jeģ²ġe Krista 

skrze NŊj, naġeho nebesk®ho Otce 

a Duch SvatĨ n§m v tom pom§h§. 

PROTO i my se rozhodu-

jeme, jakou mysl² (novou ļi starou) 

budeme myslet. 

NeboŠ kdo poznal P§novu 

mysl, kter§ mu d§ porozumŊt? My 

m§me mysl Kristovu. (CSP, CEP, 

KR) (1K 2,16)  

Naġe ĂNOVĆ, Kristova 

myslñ n§m pŚirozenŊ Ś²k§, co 

m§me dŊlat, konat. NapŚ²klad

(pozor: jinĨ je jazyk tŊla a duġe, a 

jinĨ je jazyk nov®ho ducha):  

Naġe TŉLO ļi EMOCE  

(ROZUM) n§m Ś²kaj², jak se m§-

me c²tit a o tom tak® mluv²-

me.Nebo, NOVĆ mysl m§ Ś²kat, 

jak  se m§ tŊlo ļi emoce c²tit, to 

Ś²kejme.  

PŚ²klad: é Śeknu: Uģ ne-

m§m s²lu, j§ uģ nemŢģu! TO JE 

LEĢ!Svou s²lu hledejte u P§na é

BŢh je s²la m§ é 
Z NOV£ (pŚirozenosti), tj. 

Kristovy mysli, mluvme, pŚikazuj-

me t® mysli star® (pŚirozenosti). 

Nejde o nŊjakĨ dril, 

olympijskĨ vĨkon, ale o ochotu 

bĨt t²m, kĨm n§s Otec urļil 

z moci Ducha:Na odhalen® tv§Śi 

n§s vġech se zrcadl² slavn§ z§Ś P§-

nŊ, a tak jsme promŊŔov§ni k jeho 

obrazu ve st§le vŊtġ² sl§vŊ - to vġe 

moc² Ducha P§nŊ.(2K 3,18 CEP)  
 

Z§vŊr: 

 

1/Obnova m® mysli je pokraļov§-

n²m m®ho znovuzrozen²(t²m to 

prostŊ nekonļ²). 

2/ZnovuzrozenĨ novĨ duch je 

100%, chce spolupracovat 

s Duchem svatĨm. 

3/MĆME novou znovuzrozenou 

identitu  (ducha)vtisknutou Du-

chem svatĨm, kterĨ JE v n§s. 

4/MĆME Kristovu MYSL, kter§ 

JE v n§s. 

5/Faleġn§ pokora Ś²k§ nŊco jin®ho 

(nic nemohu, jsem ļerv), neģ Śekl 

BŢh o n§s (JSME Synov®).  

6/MY se rozhodujeme, jakou 

MYSLĉ (novou ļi starou)budeme 

myslet. 

7/ BŢh n§s promŊŔuje (po)MOCĉ 

sv®ho svat®ho Ducha v n§s, coģ 

n§slednŊ  pom§h§ prorŢst smŊrem 

ven Z n§s. 

MŊn²me naġi zem v Boģ² 

kr§lovstv². 

Ļesko patŚ² n§m a naġim 

dŊtem. 

 

Obnoven§ mysl 4.ļ§st 
Pavel Kalous, 11.10.2023 

 

Dnes se jeġtŊ v²ce ponoŚ²me 

do rozpracovan®ho t®matu Obnoven§ 

mysl, v ¼vodu mal§ rekapitulace 

z pŚedeġlĨch ļ§st²: 

Nejsme Boģ² synov® Ăaģ do 

nebeñ, ale zde, na zemi.Boģ²mi syny 

se st§v§me uģ v okamģiku, kdy pŚij²-

m§me Krista jako Spasitele, vġechno, 

co nese synovstv² a vyplĨv§ 

z dŊdictv², patŚ² n§m. Jsme synov®, 

Boģ² dŊti, dŊdicov®, spoludŊdicov® 

Kristovi, a co mŊl Kristus, patŚ² i 

n§m. NemŢģeme zŢstat miminky a 

Ś²kat, ģe jsme uboz² ļervi, v²me, ko-

mu jsme uvŊŚili. VŊdomŊ m§me cho-

dit v autoritŊ a moci Ducha Svat®ho. 

Tak Boģ² Duch dosvŊdļuje 

naġemu duchu, ĢE JSME Boģ² dŊti. A 

jsme-li dŊti, tedy i dŊdicov® - dŊdico-

v® Boģ², spoludŊdicov® Kristovi; trp²-

me-li spolu s n²m, budeme spolu s n²m 

¼ļastni Boģ² sl§vy. é Cel® tvorstvo 

touģebnŊ vyhl²ģ² a ļek§, kdy se zjev² 

sl§va Boģ²ch synŢ. (ř 8,16-17.19)  

VģdyŠ cel® tvorstvo touģebnŊ 

vyhl²ģ² a oļek§v§ zjeven² Boģ²ch synŢ. 

(ř 8,19 CSP)  

Vyb²z²m v§s, bratŚ², pro Boģ² 

milosrdenstv², abyste sami sebe pŚi-

n§ġeli jako ģivou, svatou, Bohu milou 

obŊŠ; to aŠ je vaġe prav§ bohosluģba. 

A nepŚizpŢsobujte se tomuto vŊku, 

nĨbrģ promŊŔujte se obnovou sv® 

mysli, ABYSTE mohli rozpoznat, CO 

je vŢle Boģ², CO je dobr®, Bohu mil® 

a dokonal®.  (ř 12,1-2 CEP)  

ĻlovŊk je duch, m§ duġi a 

pŚebĨv§ v tŊle. 

DuchovnŊ slep² lid® okolo 

n§s nevid² Boha, mohou ho ALE 

vidŊt na n§s (jsme svŊtla). Proto 

mluv²me o zjeven² Boģ²ch synŢ mezi 

lidmi. BŢh se zjevuje SKRZE svou 

c²rkev, sv® tŊlo, skrze n§s. N§ġ zno-

vuzrozenĨ duch JE naġe nov® srd-

ce, n§ġ novĨ duch.  

Je to vlastnŊ velice prost®: 

Pokud se n§m nechce modlit, 

ļ²st Bibli, chodit do shrom§ģdŊn², pak 

to  v  n§s  nechce  dŊlat  NAĠE  

neobnoven§ duġe! Pokud se ur§ģ²-

me, c²t²me se naġtvanŊ, c²t²me se zra-

nŊnŊ, m§me spl²n, nŊco se n§m ne-

chce, pak se v n§s projevuje naġe ne-

obnoven§ duġe!  

Co n§s ovlivŔuje? Co n§s 

urļuje? 
A/ BuŅ ģijeme ze znovuzro-

zen®ho ducha a z Ducha svat®ho smŊ-

rem ven (tj. z vnitŚn²ch podnŊtŢ). 

BuŅme si jisti, ģe uvnitŚ n§s je BŢh 

pŚipraven JEDNAT ve prospŊch no-

v®ho stvoŚen². 

B/ Nebo ģijeme z venku 

dovnitŚ, tj. vnŊjġ²ch podnŊtŢ. BuŅme 

si jisti, ģe z venku n§s je Ņ§bel, svŊt 

pŚipraven JEDNAT proti, v nepro-

spŊch nov®ho stvoŚen².   

Dnes budeme pokraļovat o 

naġ² NOV£ identitŊ: 

Jen maliļko jsi ho omezil, ģe 

nen² roven Bohu, korunujeġ ho sl§vou 

a dŢstojnost². SvŊŚujeġ mu vl§du nad 

d²lem svĨch rukou, vġechno pod nohy 

mu kladeġ. (Ģ 8,6-7)  

Verġe evokuj² pozici, kterou 

mŊl na samotn®m zaļ§tku Adam. Co 

si uvŊdomoval David? Jednak to, ģe 

ļlovŊk je bl²zko sv®mu origin§lu. BŢh 

pŚevyġuje ļlovŊka o to, co BŢh je 

(kĨm On je), protoģe s§m BŢh nen² 

stvoŚen, je vŊļn® perpetum mobile, je 

odjakģiva. A na kolik ļlovŊk padl, 

BŢh ho chce opŊt korunovat sl§vou a 

dŢstojnost², ļlovŊk nen² vymezen od 

¼kolŢ, kter® mu P§n BŢh dal. Co mŊl 

Adam dŊlat v r§ji? Vl§dnout, dostal 

pr§ci. Jsme Boģ² dŊti a BŢh n§s pŚe-

vyġuje o jenom to, co On je BŢh a my 

ne. M§me korunu, jsme kr§lov®, BŢh 

n§m vr§til sl§vu a dŢstojnost a 

v Kristu Jeģ²ġi n§m vrac² vl§du nad 

d²lem svĨch rukou.   

PŚednŊ, Jeģ²ġ n§m zjevil, 

jak vypad§ Boģ² Syn, origin§l, 

podle nŊhoģ jsme byli my stvoŚeni. 

SamozŚejmŊ, Jeģ²ġ tak® dokonale 

zjevil  sv®ho  Otce  (i  to  je  naġe  



posl§n²). Kdo z kŚesŠanŢ nechce 

nastoupit cestu promŊŔov§n² se do 

Boģ²ho Syna, tŊģko mŢģe zjevit 

Nebesk®ho Otce. 

VģdyŠ z NŊho a skrze NŊho 

a pro NŊho je vġecko! Jemu buŅ 

sl§va na vŊky. Amen. (ř 11,36)   

My pŚece v²me, ģe je jedinĨ 

BŢh Otec, od NŊhoģ je vġecko, a 

my jsme tu pro NŊho, a jedinĨ P§n 

Jeģ²ġ Kristus, skrze NŊhoģ je vġec-

ko, i my jsme skrze NŊho. (1K 8,6) 

Na odhalen® tv§Śi n§s 

vġech se zrcadl² slavn§ z§Ś P§nŊ, a 

tak jsme promŊŔov§ni k jeho ob-

razu (v tĨģ obraz, CSP) ve st§le 

vŊtġ² sl§vŊ - to vġe moc² Ducha 

P§nŊ.(2K 3,18)  

Dnes mluv²me o naġ² NO-

V£ identitŊ: 

Co Jeģ²ġ dŊlal? OvlivŔo-

val sv® okol². 
Jeģ²ġ chodil po cel® Galile-

ji, uļil v jejich synag·g§ch, k§zal 

evangelium kr§lovstv² Boģ²ho a 

uzdravoval kaģdou nemoc a kaģdou 

chorobu v lidu. é Jeģ²ġ obch§zel 

vġechna mŊsta i vesnice, uļil v je-

jich synag·g§ch, k§zal evangelium 

kr§lovstv² a uzdravoval kaģdou 

nemoc a kaģdou chorobu. (Mt 

4,23.9,35)  

NŊkdo mŢģe nam²tnout, ģe 

Jeģ²ġ nemŊl rodinu, nemŊl dŊti, 

nechodil do pr§ceé To je urļitĨm 

zpŢsobem ta ļ§st, kter§ Krista dŊ-

lala Kristem, protoģe byl Spasitel. 

V²me, ģe to nedŊlal s§m. Do sv® 

ļinnosti Ăza¼kolovalñ tolik lid², 

kolik mohl a tito lid® se infiltrovali 

do spoleļnosti. Tzn. tam, kde byd-

l²ġ, pracujeġ, m§ġ sv® zn§m®, bylo 

by divn®, kdyby tv² zn§m² nevŊdŊ-

li, ģe jsi aktivn² kŚesŠan a vyzn§v§ġ 

Krista jako sv®ho P§na a Spasitele. 

Kdyģ m§ nŊkdo nŊjakĨ probl®m, 

nab²dneme mu modlitbu, protoģe 

kŚesŠan® ï kristovci jsou ti, kteŚ² 

pŚin§ġej² vliv tomuto svŊtu. Nejen 

t²m, ģe se za nŊj modl², ale i t²m, ģe 

v nŊm nŊco aktivnŊ dŊlaj². 

Kristu neġlo o to bĨt slav-

nĨ televizn² kazatel, kterĨ p²ġe po-

pul§rn² kn²ģky.Ġlo mu o to, zjevit 

Otce a Boģ² Synovstv². RozhodnŊ 

jeho sluģba byla postaven§ na: ne-

zamŊŚovat se na sebe. Ġlo mu o to 

c²lenŊ, prakticky ovlivŔovat sv® 

okol².   Ģehnejte  sv®mu   ġ®fovi,  

nestŊģujte si na sv®ho ġ®faé Ģehnej-

te radnici, vl§dŊé Pouģ²vejme vġech-

ny legitimn² Boģ² prostŚedky. AŠ lid® 

vŊd², ģe jsme aktivn² kŚesŠan®. 

To je inspirativn², to je 

smŊr. 
ZpŢsobem byt² byl roven Bo-

hu, a pŚece na sv® rovnosti ne-

lpŊl, nĨbrģ s§m sebe zmaŚil, vzal na 

sebe zpŢsob sluģebn²ka (otroka, 

CSP), stal se jedn²m z lid². A v podo-

bŊ ļlovŊka se pon²ģil, v posluġnosti 

podstoupil i smrt, a to smrt na kŚ²ģi. 

(Fp 2,6-8)   

Jsem-li znovuzrozenĨ, pak 

JSEM i PROBUZENħ, ledaģe bych 

chtŊl jeġtŊ posp§vat (= n§boģen-

stv²).Jeģ²ġ nepŚinesl n§boģenstv², On 

pŚinesl synovstv². Spasil n§s, protoģe 

bylo zapotŚeb² vyŚeġit hŚ²ch a my 

jsme byli v hŚ²chu. Dokonale to vyŚe-

ġil, nikdo uģ se nemus² obŊtovat. 

Ale BŢh, bohatĨ v milosrden-

stv², z velk® l§sky, j²ģ si n§s zamilo-

val,probudil(obģivil, CSP) n§s k ģivo-

tu spolu s Kristem, kdyģ jsme byli 

mrtvi pro sv® hŚ²chy. Milost² jste spa-

seni!(Ef 2,4-5) 

M§me to zadarmo, z pouh® 

milosti. Pokud touģ²me po probuzen², 

nemodleme se za probuzen². BŢh n§s 

probudil a my ve prospŊch tohoto 

probuzen² m§me slouģit probuzen², 

aby ġlo d§l. Nemus²me o nŊco st§le 

ģadonit, ģebrat. 

Kdyģ jste jeġtŊ byli mrtvi ve 

svĨch vin§ch a duchovnŊ neobŚez§ni, 

probudil(obģivil, CSP) n§s k ģivotu 

spolu s n²m a vġechny viny n§m od-

pustil. Vymazal dluģn² ¼pis, jehoģ 

ustanoven² svŊdļila proti n§m, a zce-

la jej zruġil t²m, ģe jej pŚibil na kŚ²ģ. 

Tak odzbrojil a veŚejnŊ odhalil kaģ-

dou mocnost i s²lu a slavil nad nimi 

v²tŊzstv². (Ko 2,13-15)  

NŊkteŚ² kŚesŠan® si mylnŊ 

mysl², ģe m²t v²ru znamen§ hnout, 

pohnout, pŚimŊt Boha k jedn§n². 

Jsem-li ale probuzenĨ, obģi-

venĨ, m§m-li Ducha svat®ho, pak j§ 

jsem to Boģ² hnut² mezi lidmi.My 

m§me hĨbat vŊcmi, ud§lostmi, dŊji-

nami. A je to naġe odpovŊdnost. 

KŚesŠanstv² v podobŊ n§bo-

ģenstv² je jen zase pouze jako jedno 

z mnohĨch n§boģenstv². 

Jeģ²ġ nepŚinesl kŚesŠanstv² 

jako n§boģenstv², ALE obnovenĨ 

VZTAH s  ģivĨm Bohem Otcem. 

Biblick® kŚesŠanstv² je rea-

lizov§n² probuzen² (obģiven²) ve 

sv®m ģivotŊ smŊrem ven. 
JinĨmi slovy, j§ jsem probu-

zen² (nehledejme probuzen², nemod-

leme se za nŊj), konejme sv® probu-

zen² (smŊrem ven). 

 

Z§vŊr: 

 

1/ ZnovuzrozenĨ ļlovŊk m§ od Boha 

vġechny dispozice bĨt nebeskou Boģ² 

bytost² (nĨbrģ, narodili se z Boha, J 

1,13). 

2/ My jsme tu pro NŊho, Jeģ²ġe Kris-

ta, skrze NŊhoģ je vġecko, i my jsme 

skrze NŊho (1K 8,6). 

3/ Naġe znovuzrozen² je probuzen² 

k ĢIVOTU pro Jeģ²ġe a vŊci z toho 

plynouc². 

4/ NŊkteŚ² ĂkŚesŠan®ñ to nechtŊj² pŚi-

jmout, kdyģ sice chtŊj² ĂvŊŚitñ, ale 

pŚitom chtŊj² ģ²t v²ce pro sebe. 

5/ Nem§me bĨt probuzen² jen 

v kostele, ale vġude, kde se pohybuje-

me, pracujeme, ģijeme ...  

6/ Jeģ²ġ nepŚinesl ĂkŚesŠanstv²ñ, ALE 

obnovenĨ (obģivenĨ) VZTAH  

s ģivĨm Bohem Otcem. 

7/ Jeģ²ġ viditelnŊ demonstroval ģivot 

s Bohem mezi lidmi a lidem o NŊm 

pŚinesl nejen slovo svŊdectv². 

MŊn²me naġi zem v Boģ² 

kr§lovstv². 

Ļesko patŚ² n§m a naġim 

dŊtem. 



Obnoven§ mysl 5.ļ§st 
Pavel Kalous, 18.10.2023 

 

P§tou ļ§st² pokraļujeme v 

t®matu Obnoven§ mysl a dŢleģitĨm 

podt®matem je, ģe celĨ svŊtļek§ na 

zjeven² Boģ²ch synŢ. 

Nejsme Boģ² synov® Ăaģ 

do nebeñ, ale zde na zemi. 
Tak Boģ² Duch dosvŊdļuje 

naġemu duchu, ĢE JSME Boģ² dŊ-

ti. A jsme-li dŊti, tedy i dŊdicov® - 

dŊdicov® Boģ², spoludŊdicov® Kris-

tovi; trp²me-li spolu s n²m, budeme 

spolu s n²m ¼ļastni Boģ² sl§vy. 

é Cel® tvorstvo touģebnŊ vyhl²ģ² a 

ļek§, kdy se zjev² sl§va Boģ²ch 

synŢ. (ř 8,16-17.19)  

Aby mohli bĨt zjeveni Bo-

ģ² synov®, mus² bĨt lid® ï Boģ² dŊti 

ï do toho promŊnŊni 

(promŊŔov§ni). 

BŢh je gentleman -Duch 

svatĨ n§s nikdy neposedne ani ne-

spout§, je to PŚ²tel, kterĨ pom§h§ 

ļlovŊku ve vġech moģnĨch rovi-

n§ch k tomu, aby v kaģd®m ļlovŊ-

kubyl zjeven Boģ² Syn.NepŢsob² 

na ļlovŊku ģ§dn® n§sil², nic si 

nenut², vġechno je o svobodn® vol-

bŊ. Uļinili (Boģ² Trojice) n§s sou-

ļ§st² sebe, jsme Jeho tŊlo (i kdy-

bych byl jen mal²ļek, jsem sou-

ļ§st² Jeģ²ġe). 
PROTO m§me Boha tolik, 

kolik chceme, chceme-li opravdu.  

Podstatn® je uvŊdomit si, 

ģe dovol²me-li P§nu, aby v n§s jed-

nal, je to vidŊt smŊrem ven. N§ġ 

znovuzrozený duch je místem, kde-

pŚebĨv§ Duch svatĨ, jestli ģe 

duchovnŊ rosteme (dorŢst§me v 

Krista), podvoluje se tomu naġe 

duġe, podd§v§ se tomu I naġe tŊlo a 

je to vidŊt smŊrem ven. Proto Jeģ²ġ 

klidnŊ Śekne: ,,Vy jste svŊtlo 

svŊta.òKaģdĨ ļlovŊk zmŢģe velmi 

mnoho, pokud Pánu Bohu dovolí, 

aby to takbylo. C²rkev vģdycky 

zobrazovala svat®, kteŚ² nŊco 

dokázali, dovolili Pánu Bohu, aby 

skrze nŊ On byl velkĨ. 

NepotŚebujeme Ăv²c Bo-

hañ (ani v²c v²ry), potŚebujeme 

m®nŊ sebe(ve sv® pŚirozenosti, ve 

sv®m nepromŊnŊn®m j§, ve sv® 

nepromŊnŊn® duġi). Nakolik n§m o 

NŊj jde, pozn§me podle toho, kolik 

pro  NŊj  dŊl§me,  je  to   prost®.  

Nakolik Jej chceme, pozn§me 

podle toho, kolik se pro NŊj investu-

jeme, je to jednoduch®.Ģiv§ v²ra se 

vģdy projevuje skrze skutky v²ry. 

`KaģdĨ dobrĨ dar a kaģd® 

dokonal® obdarov§n²Ë je shŢry, sestu-

puje od Otce nebeskĨch svŊtel. U NŊ-

ho nen² promŊny ani stŚ²d§n² svŊtla 

a st²nu.(Jk 1,17)  

BŢh je dobrĨ a s ļlovŊkem to 

mysl² jedinŊ dobŚe. Z naġ² promŊny 

vytŊģ²me my sami. Jinak nŊkdy vl§ļ²-

me sami sebe ï jsme bŚemenem sami 

sobŊ. Kdyģ se P§nu Bohu vyd§v§me 

a zbavujeme se naġeho obt²ģen®ho 

ega, je n§m l®pe a l®pe. 

V Kristu BŢh vġe potŚebn® 

zajistil jak Ădole, tak nahoŚeñ a jeġ-

tŊ Ădal dary lidemñ: 
Proto je Śeļeno: `Vystoupil 

vzhŢru, zajal nepŚ§tele, dal dary li-

dem.ËCo jin®ho znamen§ `vystoupilË, 

neģ ģe pŚedt²m sestoupil dolŢ na 

zem? Ten, kterĨ sestoupil, je tedy ten-

tĨģ, kterĨ tak® vystoupil nade vġechna 

nebesa, aby naplnil vġechno, co 

jest. A toto jsou jeho dary: jedny po-

volal za apoġtoly, jin® za proroky, 

jin® za zvŊstovatele evangelia, jin® za 

pastĨŚe a uļitele, aby sv® vyvolen® 

dokonale pŚipravil k d²lu sluģby - k 

budov§n² Kristova tŊla, aģ bychom 

vġichni dos§hli jednoty v²ry a pozn§n² 

Syna Boģ²ho, a tak dorostli zral®ho 

lidstv², mŊŚeno m²rou Kristovy plnos-

ti.(Ef 4,8-13) 

To je program pro naġe ģivo-

ty. BŢh n§s pŚipravil dokonale k d²lu 

sluģby(jak to souvis² s obļasnou n§-

vġtŊvou nedŊln²ho shrom§ģdŊn²é?). 

Kristovo tŊlo m§ bĨt budov§no - jako 

kdyģ budujeme budovu. I v Boģ²m 

kr§lovstv² je urļitĨ princip a Ś§d, je 

zde jasnŊ Śeļeno: proto ty dary dal, 

kaģdĨ m§ nŊjakĨ ¼kol s c²lem budo-

vat Kristovo tŊlo, aby bylo efektivn² ï 

mocn® Boģ² tŊlo nepŚ²jemn® Ņ§blu. 

S ļ²m se lid® setk§vali, kdyģ se setk§-

vali s Kristem? S t²m, ģe On byl do-

rostlĨ ve zral® lidstv², mŊŚeno m²rou 

Kristovy plnosti, t²m n§m dal vzor, 

jak vypad§ dospŊl® Boģ² d²tŊ, dospŊlĨ 

kristovec  

PROTO je Śeļeno: `Vystoupil 

vzhŢru, zajal nepŚ§tele, dal dary li-

dem.ËCo jin®ho znamen§ `vystoupilË, 

neģ ģe pŚedt²m sestoupil dolŢ na zem? 

Ten, kterĨ sestoupil, je tedy tentĨģ, 

kterĨ  tak®  vystoupil  nade  vġechna 

nebesa, ABY naplnil vġechno, co jest. 

A toto jsou jeho dary: jedny povolal 

za apoġtoly, jin® za proroky, jin® za 

zvŊstovatele evangelia, jin® za pastĨ-

Śe a uļitele,ABY sv® vyvolen® doko-

nale pŚipravil k d²lu sluģby - k budo-

v§n² Kristova tŊla, aģ bychom vġichni 

dos§hli jednoty v²ry a pozn§n² Syna 

Boģ²ho, a tak dorostli zral®ho lidstv², 

mŊŚeno m²rou Kristovy plnosti.(Ef 4,8

-13) 

OsobnŊ si mysl²m, ģe se c²r-

kev velmi vzd§lila od toho, ļ²m c²r-

kev v 1. stolet² byla (moģn§ jednodu-

ch§, primitivn², ale mocn§) Jeģ²ġ svŢj 

¼kol splnil a jeġtŊ lidi obdaroval (tj. 

vybavil).M²sto NŊj nastoupil Duch 

svatĨ, Boģ², rovnocenn§ autorita ï 

je s n§mi i v n§s. 

Proļ dal dary lidem? 
A/ Aby sv® vyvolen® dokona-

le pŚipravil k d²lu sluģby,k budov§n² 

Kristova tŊla, abychom slouģili efek-

tivnŊ (jako P§n Jeģ²ġ). 

B/ Abychom dorostli zral®ho 

lidstv², mŊŚeno m²rou Kristovy plnos-

ti (ne aģ v nebi).  

Proļ by to apoġtol Pavel 

psal, kdyby to mŊlo bĨt aģ v nebi? 
BuŅme pravdiv² v l§sce, aŠ ve 

vġem dorŢst§me v Krista. On je hla-

va,  z NŊho roste cel® tŊlo, pevnŊ spo-

jen® klouby navz§jem se podp²raj²c²-

mi, a buduje se v l§sce podle toho, jak 

je kaģd® ļ§sti d§no.(Ef 4,15-16) 

C²rkev je pln§ malĨch ne-

dorostlĨch dŊt², zmŊŔme to. 
Jeģ²ġ byl jako mal® d²tŊ bez-

mocnĨ, ne-mocnĨ ļlovŊk, ale to se 

zmŊnilo.ON se stal vtŊlenou Boģ² 

plnost², aby n§m zjevil nejen Otce, 

ale i VZOR synovstv².Stal se vtŊle-

nou Boģ² plnost² prostŚednictv²m 

Boģ²ho Ducha. 
Je tŚeba si uvŊdomit:  

JSEM BOĢĉ syn v procesu 

rŢstu s c²lem dorŢst do Krista. (To je 

naġe odpovŊdnost a Duch svatĨ n§m 

pom§h§.) 

Ļ²m v²ce dorŢst§me do 

Krista, t²m v²ce sv²t²me (jsme svŊt-

la, lampy). 
VY JSTE SVŉTLO SVŉTA. 

NemŢģe zŢstat skryto mŊsto leģ²c² na 

hoŚe. A kdyģ rozsv²t² lampu, nestav² ji 

pod n§dobu, ale na sv²cen; a sv²t² 

vġem v domŊ. Tak aŠ sv²t² svŊtlo vaġe 

pŚed lidmi, ABY vidŊli vaġe dobr® 

skutky a vzdali sl§vu vaġemu Otci v 



nebes²ch.(Mt 5,14-16) 

Naġe skutky maj² bĨt vidŊt 

(Najde Jeģ²ġ v²ru pŚi sv®m n§vra-

tu?). Jsme-li dobrou ornou pŢdou 

pro semeno Boģ²ho Slova, pŚin§ġ²-

me mnohon§sobnou ¼rodu. 

Nakolik mi na tom z§leģ², 

tolik pro to DŉLĆM a podle toho 

je to tak® vidŊt (é ABY vidŊli vaġe 

dobr® skutky é).  

David nebyl znovuzroze-

nĨ, satan nebyl jeġtŊ na kŚ²ģi po-

raģen, a pŚesto mnoho nadpŚiro-

zenĨch vŊc² pod Starou Smlou-

vou Ăfungovaloñ, t²m sp²ġe n§m, 

kteŚ² jsme pod Smlouvou No-

vou.   

Bohu nez§leģ² na tom, jak§ 

byla naġe minulost (je odpuġtŊn§), 

Mojģ²ġ nebo Saul (pozdŊji Pavel), 

Bohu z§leģ² na tom, co s naġimi 

ģivoty udŊl§me pro NŊj dnes.  

 

Z§vŊr: 

 

1/ BĨt znovuzrozenĨ (novŊ-

narozenĨ) je POUZE zaļ§tek. 

2/NepotŚebujeme Ăv²c Bohañ, po-

tŚebujeme m®nŊ sebe,m®nŊ star® 

pŚirozenosti. 

3/ Naġi starou pŚirozenost repre-

zentuje nepromŊnŊn§ duġe. 

4/V Kristu BŢh vġe potŚebn® zajis-

til jak Ădole, tak nahoŚeña jeġtŊ 

Ădal dary lidemñ. 

5/ Proces rŢstu s c²lem dorŢst do 

Krista je NAĠĉ zodpovŊdnost² 

(Duch svatĨ n§m pom§h§).  

6/ZlĨ nechce, abychom objevili, 

kĨm v Kristu jsme a kolik jsme 

toho od Krista dostali darem. 

7/ Boģ² synov® nejsou malĨ Jeģ²ġ 

v jesliļk§ch, ale dospŊlĨ Jeģ²ġ slou-

ģ²c² mocnŊ lidem.  

MŊn²me naġi zem v Boģ² 

kr§lovstv². 

Ļesko patŚ² n§m a naġim 

dŊtem. 

 

Obnoven§ mysl 6.ļ§st 
Pavel Kalous, 25.10.2023 

 

R o z e b í r á m e  v e l k é 

t®ma ,,Obnoven§ myslò, abychom 

mŊli ļas vstŚebat myġlenky s t²m, 

ģe n§m doch§z²: P§n BŢh zamĨġlel 

zavolat zp§tky sv® dŊti. Vliv svŊta 

(nŊkdy i c²rkve) jako 

smet² ,,zaneŚ§d²ò lidsk® myġlen²,  

ļlovŊk nevid² a neslyġ² Boha, kdyģ 

mu nŊco ukazuje, zjevuje, Ś²k§. Jsme 

vdŊļni za Boģ² Slovo, m§me dokonce 

nŊkolik pŚekladŢ Bible, mŢģeme tedy 

studovat. Nejde jen o informace, ale o 

to nechat se tím prostoupit. 

Nejsme Boģ² synov® Ăaģ do 

nebeñ, ale zde na zemi. 
Tak Boģ² Duch dosvŊdļuje 

naġemu duchu, ĢE JSME Boģ² dŊti. A 

jsme-li dŊti, tedy i dŊdicov® - dŊdico-

v® Boģ², spoludŊdicov® Kristovi; trp²-

me-li spolu s n²m, budeme spolu s n²m 

¼ļastni Boģ² sl§vy. é Cel® tvorstvo 

touģebnŊ vyhl²ģ² a ļek§, kdy se zjev² 

sl§va Boģ²ch synŢ. (ř 8,16-17.19)  

BŢh je opravdu gentleman, 

pro nikoho c²lenŊ nezamĨġl² peklo. 

Seļk§v§ i s vyslovenŊ zlĨmi lidmi, 

aby dal ļas k pok§n². Nechce, aby 

ļlovŊk zahynul, ale doġel sp§sy. Ni-

kdo nebude spasen proti sv® vŢli. 

Chceme-li porozumŊt Bohu, je zapo-

tŚeb² porozumŊt P§nu Jeģ²ġi Kristu. 

On je PŚ²tel, sv® uļedn²ky nazval pŚ§-

teli. 

I kdybych byl jen mal²ļek 

Kristova tŊla, jsem souļ§st² Jeģ²ġe. 
M§me Boha tolik, kolik chce-

me, chceme-li opravdu. BŢh s n§mi 

nehraje hru, ON je f®r. Kdyģ lid® pŚi-

ġli k Jeģ²ġi, ptali se Ho na nŊjakou 

vŊc, On jim dal odpovŊŅ. Kdyģ jim 

nebylo tŚeba d§t odpovŊŅ, Śekl napŚ.: 

ĂNen² vaġe vŊc zn§t ļaséñ Ale vģdy 

reagoval. Jestliģe chceme v²ce Boha 

ve svĨch ģivotech, je to na n§s. On 

chce naprosto zaplnit veġkerĨ n§ġ 

ģivot, nejl®pe zcela prostoupit, aby 

byl souļ§st² naġeho ģivota. 

Na biblickĨch hodin§ch teŅ 

mluv²me o promŊnŊ naġ² duġe. 

N§ġ znovuzrozenĨ lidskĨ 

duch (tj. srdce) je novĨ, 100%tn² 

(star® jiģ pominulo). 
Naġe duġe (mysl, myġlen²) 

ovġem potŚebuje promŊnu 

(promŊŔujte se obnovou sv® mys-

li).Jestliģe je ve mnŊ Duch svatĨ, vġe, 

co o NŊm ļtu (co dŊlal v lidech a skr-

ze lidi), je k dispozici i mnŊ. Co se 

potŚebujeme nauļit? Uvolnit, vyz§Śit 

to ven a pŚek§ģ² tomu neobnoven§ 

(nepromŊnŊn§) mysl, duġe. 

Duch svatĨ se nastŊhoval do 

naġeho nov®ho srdce se VĠĉM, co 

m§. Duch svatĨ m§ pozn§n², poma-

z§n², moc, uzdraven² a pochopitelnŊ 

plnost  l§sky   (agap®)   v   naġich  

srdc²ch. 

Kdyģ se Duch svatĨ do n§s 

nastŊhoval (jsem dŢm, chr§m), je tŚe-

ba nŊkter® sv® vŊci vystŊhovat (jako 

ten bohatĨ mlad²k).PochopitelnŊ, nen² 

dŢleģitŊjġ² dŢm neģ jeho n§jemn²ci! 

Duch svatĨ nechce bydlet s§m, ale 

chce bydlet s n§mi. TŊlo, kter® m§me, 

je jen fyzick§ schr§nka, navrac² se do 

zemŊ, kdyģ ļlovŊk zemŚe fyzicky, 

pŚesto nezemŚe duchovnŊ ï ot§zka je, 

kde bude? (S Bohem? Bez Boha?) 

Naġe duġe je zmŊnŊna, na-

kolik jsem se ROZHODL zmŊnit!  
P²ġe to galatskĨm kŚesŠanŢm, 

aby jim to vysvŊtli:Chci Ś²ci: Pokud 

je dŊdic nezletilĨ (maliļkĨ, KR), ni-

ļ²m se neliġ² od otroka(DOULOS, 

1401), aļ je p§nem(KYRIOS, 2962) 

vġeho. Je podŚ²zen poruļn²kŢm a 

spr§vcŢm AĢ do doby, kterou otec 

pŚedem stanovil. Tak i MY, kdyģ jsme 

byli nedospŊl², byli jsme otroky 

vesm²rnĨch moc². Kdyģ se vġak napl-

nil stanovenĨ ļas, poslal BŢh sv®ho 

Syna, narozen®ho z ģeny, podroben®-

ho z§konu,ABY vykoupil ty, kteŚ² jsou 

z§konu podrobeni, tak ABYCHOM 

byli pŚijati za syny. Protoģe JSTE 

synov®, poslal BŢh do naġich srdc² 

Ducha sv®ho Syna, Ducha volaj²c²ho 

Abba, Otļe. A tak uģ NEJSI otrok, 

nĨbrģ syn, a kdyģ syn, tedy z moci 

Boģ² i dŊdic.(Ga 4,1-7)  

Komu to p²ġe (vysvŊtluje) 

apoġtol Pavel? Lidem. Chce, aby to-

mu ļlovŊk porozumŊl. A pouģ²v§ 

k tomu pŚ²mŊr mal®ho chlapce - d²tŊte 

-z§moģn®ho muģe. Aģ bohat² rodiļe 

zemŚou, vġe zdŊd² jejich dŊti. Budu 

d§l maliļkĨm a nezletilĨm, nebo vy-

rostu v dospŊl®ho p§na (kyria), kterĨ 

bude vl§dnout? 

V jak® jsme tedy pozici, o 

ļem je tu Śeļ? 
1/ DŊdicov® JSOU dŊdicov®, 

aŠ  uģ  jsou   nezletil²   nebo    zletil²; 



2/ dŊdicov® JSOU PĆNY 

vġeho; 

3/ dŊdicov® jsou omezeni 

pouze svou nedospŊlost²; 

4/ Jeģ²ġ vġe potŚebn® jiģ 

zajistil, pŚednŊ, vykoupil n§s. 

5/ Jeģ²ġ n§s vykoupil nejen 

pro spasen², ALE abychom byli 

pŚijati za SYNY. 

6/ Kde je Duch svatĨ? é 

BŢh poslal do naġich srdc² Ducha 

sv®ho Syna, Ducha volaj²c²ho Ab-

ba, Otļe. 

7/ Kdo je maliļkĨ, nedo-

spŊlĨ, nezletilĨ?ĻlovŊk, jehoģ mysl 

nebyla jeġtŊ obnovena.  

Jsme kr§lov® svŊta! ON 

je Kr§l! 
A od Jeģ²ġe Krista, vŊrn®ho 

svŊdka, prvorozen®ho z mrtvĨch a 

vl§dce kr§lŢ zemŊ. Jemu, jenģ n§s 

miluje a svou krv² n§s zprostil 

hŚ²chŢ a uļinil n§s kr§lovskĨm

(kr§lovstv²m, CSP)knŊģstvem Bo-

ha, sv®ho Otce - jemu sl§va i moc 

navŊky. Amen.(Zj 1,5-6 CEP)  

 

A uļinil n§s kr§le (VLĆDCE - BASI-

LEIS, GR, 935) a knŊģ² Bohu a Otci 

sv®mu, jemuģto buŅ sl§va a moc na 

vŊky vŊkŢ. Amen. (Zj 1,6 KR)  é  

 A uļinil jsi je kr§li(VLĆDCE 

- BASILEIS, GR, 935) a knŊģ²mi na-

ġemu Bohu; a budou kralovat na ze-

mi. (Zj 5,10 CSP) 

ChraŔ n§s BŢh od toho, aby-

chom ģebrali. Nejsme ģebr§ci. Jinak 

devalvujeme to, co P§n BŢh 

z ļlovŊka udŊlal ï kr§le. A maj² n§s 

tady chodit mili·ny. 

Nov® j§, novĨ duch ļlovŊka 

je totoģnĨ s identitou Kr§le Jeģ²ġe 

Krista. NovĨ duch, kter®ho do n§s 

vloģil, nen² vidŊt, to, co vid²me, je 

tŊlo (chr§m) ļlovŊka. 

SvŊtov® trendy se zamŊŚuj² 

na vĨjimeļnost a kr§su tŊla (domu). 

MŢģeme m²t dŢm, ale nen² v nŊm 

domov. NezamŊŚuj se na 

ĂdŢmñ (tŊlo), ale na toho, kdo 

v nŊm pŚebĨv§. 

To, co je skryto uvnitŚ, m§ 

vyj²t, proz§Śit ven. To, co se v n§s 

odehr§v§, co BŢh zamĨġl² skrze Du-

cha svat®ho. 

To, co tomu br§n² je naġe 

neobnoven§ mysl, duġe. Realizujme 

svou vl§du, sv® kralov§n² v tomto 

svŊtŊ.  
 

Z§vŊr: 
 

1/ Duch svatĨ se ĂnastŊhovalñ do na-

ġeho nov®ho srdce se VĠĉM, co m§. 

2/Ģel, nŊkteŚ² vŊŚ²c² maj² Ducha sva-

t®ho POUZE na Ăn§vġtŊvŊñ. 

3/ Naġe duġe je zmŊnŊna, nakolik 

jsem se ROZHODL zmŊnit! 

4/BŢh n§s URĻIL za dŊdice, syny a 

kr§le (byli jsme otroky, NYNĉ JSME 

synov®, dŊdicov®). 

5/ Co m§ Kristus, JE mĨm dŊdictv²m 

(é neģiju uģ j§, ale ģije ve mnŊ Kris-

tus é). 

6/SvŊt se zamŊŚuje na vĨjimeļnost 

tŊla (domu).  

7/ Uvolni, dovol skrze promŊnu sv® 

mysli toho (tzn. vl§du a kralov§n²), co 

je uvnitŚ tebe, n§s. 

 

MŊn²me naġi zem v Boģ² kr§lovstv². 

Ļesko patŚ² n§m a naġim dŊtem. 

 

 



Foto-ohlédnutí                                                                     redakce  


